
Júliusban átadhatják Magyaror-
szág első fedett kerékpáros pá-
lyáját Kőbányán. A Hangár utcai 
velodrom már szerkezetkész, 
a multifunkciós létesítmény a 
tervek szerint a profi és amatőr 
sportolók mellett biciklis okta-
tóközpontnak is helyet ad majd.  
 16. oldal16. oldal

Megalakult a Kőbánya Gazdaságfejlesztési és Inno-
vációs Tanács. Hogyan és milyen területeken mű-

ködhetnek együtt a különböző iparágak 
vezető vállalkozásai és a Kőbányai 

Önkormányzat, illetve mit 
profitálhat az országszer-

te is egyedülállónak szá-
mító kezdeményezés-

ből a kerület?  
2. oldal2. oldal

100 éves fenn-
állását ünnepli 
a Deák család 
kőbányaiak ál-
tal jól ismert 
vállalkozása. 

Honnan indult 
és hol tart most 

a szódát életre 
keltő családi cég, 

hogyan vált a szik-
víz hungarikummá? 

 9. oldal9. oldal

Mire érdemes vigyázni és hol 
érdemes figyelni, ha elkerül-
nénk a vérszívókat – sorra vet-
tük, mit kell tudni róluk. A vé-
dőoltáshoz a rászorulók önkor-
mányzati támogatást is 
kérhetnek.  

7. oldal7. oldal

Egy új és egy újrázó országgyűlési képviselője van Kőbányának. Az ellenzéki ösz-
szefogás jelöltjeként induló Arató Gergely Burány Sándort váltja, a kormánypár-
tot képviselő Dunai Mónika pedig újrázott. Velük készítettünk interjút arról, hogy 
ki hogyan készül a következő évekre.  44––5. oldal5. oldal

Védőkerítéssel a rendért

Kőbányai 
unikum

Ha tavasz,
akkor
kullancsok

Újra lesz Halmajális és Újhegyi piknik – itt a program 11., 14. oldal11., 14. oldal

Centenárium a 
szikvízüzemben

Világcégek egy asztalnál

Éremeső a 
legkisebbeknek
A járvány miatti kényszerszünet után idén újraindulhattak a Kő-
bányai Óvodás Sportnapok. A legkisebbek csapatai mutatták 
meg küzdő- és csapatszellemüket sorversenyben, kosárban, 
fociban, úszásban és atlétikában, miközben a hangsúly a 
mozgás szeretetén van.  10. oldal10. oldal

Az italozók miatt, lakossági kezdeményezésre zárták le a Kőrö-
si Csoma Sándor út egyik társasházának átjáróit. A terület lezá-
rása után kevesebb a panasz a közegészségügyi és köztiszta-
sági problémákra. 3. oldal3. oldal

HírekHírek

A Kőbányai Önkormányzat ingyenes közéleti havilapja

HAVILAP
XXXII/4. szám 
2022. április

Kőbányai

az országgyűlési
választások után

Tervek és 
elképzelések
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Kedves Kőbányaiak!
Sokan már tisztítják az üstöket, készülnek 

a hallé főzésére az Óhegy parkba. Hiszen 
két évnyi kényszerszünet után idén vég
re újra összemérhetik tudásukat a csa
patok séfjei, de együtt főzhetjük meg az 
ezer literes bográcsban is a közös ha

lászlét. Hogy hogyan készül az igazi hal
lé? Erre valószínűleg annyi választ ka

punk, ahány víznél, ahány vidéken kérdez
zük. Sőt, majd minden családnak megvan a maga biztos recept
je. A praktikák eltérnek, de ami valószínűleg mindannyiban kö
zös, az valószínűleg az, hogy víz, hal, só, paprika, hagyma és egy 
bogrács kell hozzá. És ha az Óhegy park levegőjét, a Halmajális 
hangulatát is hozzátesszük, akkor végül megkapjuk a mi kőbá
nyai hallevünket. 

Ahogy a jó hallének, úgy városunknak is megvan az ezer szí
ne, praktikája. A kőbányai cégeket is a sokszínűség jellemzi. Ám 
ahogy a hallé receptjében a paprika, úgy itt is megvan az a közös 
fűszer, amely legyen szó bármely iparágról, elmaradhatatlan. És 
ez nem más, mint a közös otthon, Kőbánya. Mert ha jó itt élni, ak
kor jó itt dolgozni is, a lakhely és a munkahely kéz a kézben jár. 
Ha erős és innovatív egy közösség, az segíti vállalkozásai kreati
vitását, fejlődését is. Legnagyobb cégeink története évszázados 
múltra tekint vissza, de a fiatalabbak, a pár évtizede itt lévők is 
kőbányaiként tekintenek magukra. Ezért is alapozhatunk arra, 
hogy a részleteiben már eddig is létező, de mostantól formálisan 
is összefogott rendszeres együttműködés a Kőbánya Gazdaság
fejlesztési és Innovációs Tanácsban a városfejlesztés minden te
rén előnyös lesz úgy a résztvevő vállalkozások, mint a kőbányai 
lakosok számára. Közös ügy az oktatás, a foglalkoztatás, de a kör
nyezetvédelem és a kultúra is. 

És van olyan közös ügy is, amelyért Önökkel közösen tudunk 
sokat tenni. A következő hetekben is egymást követik a különbö
ző rendezvények, amelyeket most, a járvány elmúltával újra meg
szervezhetünk. Kihívás, esélyegyenlőség, vagy éppen futókörök 
napja. Megannyi lehetőség közösségünk erősítésére, a versengés
re és a közös sikerre. Jöjjenek, gyertek, vegyünk együtt részt a 
programokon! Hogy idén ne csak a régi kerékvágás térjen vissza 
az életünkbe, de annak régi íze is – ahhoz pedig elengedhetetlen 
a személyes együttlét. 

A POLGÁRMESTER LEVELE

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

Aktualitásainkról a www.facebook.com/kovacsrobertpolgarmester 
oldalon is olvashatnak!

D. Kovács Róbert Antal
polgármester

Anyák napja alkalmából
szeretettel köszönti az édesanyákat

a Kőbányai Önkormányzat nevében

Teherautóval ér
kezett a kőbá
nyai Polgármes
teri Hivatalhoz 
a Magyarorszá
gon Élő Qingtia
niak Egyesüle
te felajá n lá sa . 
Több mint egy
millió forint ér
tékű adományt 
rejtett a raktér. Több száz gye
rekesőkabátot, női nadrágot, 
szabadidőruhát, illetve fájda
lomcsillapító krémeket, fog
krémet, fogkeféket, sampont, 
tusfürdőt, valamint ásványvi
zet és papír zsebkendőt tartal

mazott a csomag. Az egyesület 
felajánlásával a Kőbányai Ön
kormányzat felhívásához csat
lakozott, az adománygyűjtés 
ugyanis folyamatos a menekül
tek számára az ukrán–orosz há
ború kezdete óta. 

A másik átjárót is le kell zárni 
a környéken italozók elől

Újabb 
„védőkerítés” 
a társasházban
A járdán elhajított sörösdo
boz, a dohánybolt előtt sor, az 
A és a B épület közötti átjárón 
pedig „védőkerítés”. A Kőrö
si Csoma Sándor út 43–51. 
alatti társasház lakói meg
unták, hogy a trafik vevőinek 
egy része – a sör vagy a bor el
fogyasztása után – az átjáró
ban könnyít magán. Mivel az 
ingatlanban az önkormány
zatnak is vannak lakásai, és 
a társasház közös képvisele
tét a Kőbányai Vagyonkezelő 
Zrt. látja el, a lakók a város
házától kértek segítséget.

Tavaly augusztusban az 
önkormányzat 2,5 millió fo
rintot előre befizetett a rá eső 
közös költségből, illetve fel
újítási hozzájárulásból a tár
sasház üzemeltetési számlá
jára. Ebből a pénzből készült 
a „védőkerítés”, továbbá eb
ből fizették a kaputelefonok 
áthelyezését az utcafront
ra. A területzárás meg is tet
te a hatását, az A és a B épü
let közötti átjáró állapotára 
közegészségügyi és köztisz
tasági szempontból ma már 
kevesebb a panasz. A problé
ma azonban nem szűnt meg, 
csak „elvándorolt” a társas
ház túlsó végén található át
járóhoz, hiszen a dohánybolt 
változatlanul működik 6tól 
22 óráig, ahol a sör és bor is 
fogy. Ezért szükségessé vált 
az F és a G épületek közöt
ti terület zárhatóvá tétele 
is, amire a lakóközösségnek 
most sincs pénze.

A társasház újból az önkor
mányzathoz fordult, amely 

ezúttal más pénzügyi konst
rukcióval segít. „A képvise
lőtestület az idei költségve
tés tartalékában minden kép
viselőnek elkülönített tíztíz
millió forintot. Ezt a keretet 
természetesen csak kerületi 
célokra fordíthatjuk szigorú 
elszámolás mellett” – mondja 
a helyszínen Radványi Gábor 
alpolgármester. Mivel a Kő
rösi Csoma Sándor út 43–51. 
az ő körzetéhez tartozik, kez
deményezte, hogy az újabb 
elkerítés 2,5 millió forintos 
költségét az ő tízmilliós ke
retéből állja az önkormány
zat. Ezt a képviselőtestület 
már meg is szavazta, így ha
marosan helyreállhat a rend 
a 150 lakásos társasház má
sik végén is.

Az alpolgármester a döntés 
bejelentésekor arról is tájé
koztatta a lakókat, hogy az in
gatlan felújítására is pályáz
hatnak, mégpedig két forrás
ból. Egyrészt kérhetnek tá

mogatást a társasházak fej
lesztését szolgáló általános 
keretből, amelynek nagysá
ga idén kétszázmillió forint, 
másrészt igényelhetnek hoz
zájárulást a védett épületek 
megőrzésére elkülönített har
mincmillió forintos pályázati 
keretből is. Az 1950es évek
ből származó bérház ugyanis 
a sztálinbarokk – hivatalosan 
szocreál – építészeti stílus ér
tékes darabja, amely fővárosi 
szintű védettséget élvez.

Az  önkormányzatoknak 
egyébként csak a dohánybol
tokkal kapcsolatos panaszok 
enyhítésére van lehetőségük, 
a trafikok működésének sza
bályozásába nem szólhatnak 
bele. A szabályozás ugyanis 
törvényi szintű, törvényt pe
dig önkormányzati rendelet 
nem írhat felül. A dohánybol
tok tehát mindaddig árulhat
nak szeszes italt, amíg azt 
a parlament meg nem tiltja 
nekik.

Milliós kínai 
adomány a háborús 
menekülteknek

Április elején figyelhettek fel 
az Óhegy parkba kilátogatók a 
munkagépek zajára. A Kőbányai 
Önkormányzat által biztosított 
forrásból elkezdődött a gyere
kek népszerű tanuló és játszó
helyének felújítása. Ám nem
csak csere lesz, új eszközöket is 
beépítenek a biztonságos, kor
szerű használat érdekében. Aka

dálymentes lesz, új aszfaltréte
get és térköveket kap a játszó
hely, a vasúti kereszteződésnél 
és a gyalogátkelőnél pedig mű
ködő jelzőlámpák segítik majd a 
biztonságos közlekedés játszva 
tanulását. A felújítás után a jár
vány miatti kényszerszünet után 
idén újra megnyílik az ingyenes 
játékkölcsönző is a parkban.

Több száz évnyi piaci tapasz
talat, országos szinten is meg
határozó gazdasági potenciál 
– egy asztalhoz ültek április
ban Kőbánya vezetői és a kerü
let legnagyobb vállalatai. Utób
biak nemcsak budapesti, de or
szágos szinten is meghatáro
zó gazdasági erőt képviselnek, 
jellemzően piacvezetők a sa
ját iparágukban. A különleges 
találkozó apropója a Kőbánya 
Gazdaságfejlesztési és Innová
ciós Tanács, az XGaIn megala
kítása volt. A cél nem más, mint 
az együttműködés a kerület fej
lesztése érdekében. 

Gyógyszeripar, sörgyártás, 
autóipar, lovi – első pillantás
ra egymástól nagyon különbö
ző iparágak képviselői írtak alá 
érték és szándéknyilatkozatot 
az együttműködésre a Kőbá
nyai Polgármesteri Hivatal ta
nácstermében. A közös neve
ző mégis egyértelmű – ez pe
dig nem más, mint a „közös ott
hon”, azaz Kőbánya. 

– Amikor elkezdtük a gaz

dasági program megalkotá
sát, már abban megfogalmaz
tuk, hogy a kőbányai cégek
kel magasabb szintre szeret
nénk emelni a kapcsolatot, hi
szen határozott célunk, hogy 
egy olyan települést fejlesz
szünk, amely nem monokultú
rás, hanem több lábon áll, egy
szerre biztosít lakhatást és ad 
munkát, biztosít minden köz
szolgáltatást az itt élők számá

ra – hangsúlyozta a célt D. Ko
vács Róbert Antal polgármes
ter. A városüzemeltetésért fe
lelős alpolgármester, Somlyó
dy Csaba arra is emlékeztetett, 
Kőbánya gazdaságtörténeté
nek mindig is jellemzője volt az 
innováció, a megújulás, az újra
kezdés és a magasabb szinten 
való építkezés, a most formá
lisan is megalakuló együttmű
ködés pedig ebbe a sorba illesz

kedik, 21. századi minőséget és 
lehetőségeket nyitva minden 
fél előtt. 

Hat alapító nagyvállalat ve
zetője írta alá első körben 
az alapító okiratot: a Robert 
Bosch Kft., a CevaPhylaxia 
Zrt., a Continental Automo tive 
Hungary Kft., a Dreher Sör
gyárak Zrt., valamint az Egis 
Gyógyszergyár Zrt. és a Kin
csem Nemzeti Kft. Több közü

lük olyan vállalat, amelynek 
évszázados története szoro
san összekapcsolódott Kőbá
nyáéval, a „fiatalabbak” szin
tén évtizedek óta jelen vannak 
a kerület életében, és jelentős 
kutatásfejlesztési potenciált 
képviselnek. Ahogy a cégve
zetők is kiemelték: azért üdvö
zölték az együttműködési kez
deményezést, mert otthonuk
nak érzik Kőbányát, és úgy lát
ják, ott jó dolgozni, ahol jó élni 
is, a kerület fejlesztéséért pe
dig az önkormányzattal közö
sen tudnak tenni.

Az élhetőség és a versenyké
pesség kéz a kézben jár, hang
zott el a sajtótájékoztatón, 
amelyen a „legidősebb” kőbá
nyai vállalat, a Dreher vezér
igazgatója arra is kitért: ami
kor ennyi vállalat összerakja 
szellemi tudását, akkor biztos, 
hogy egy különleges sziner
gia jöhet létre a közösség érde
kében. Példaként említették 
a foglalkoztatást, az oktatást, 
de ide tartozik a klímavéde
lem is, hisz ezen a területen a 
nagyvállalatok bekapcsolódá
sa kulcsfontosságú. De ugyan
így közös érdeket jelent a fej
lesztések egyeztetése és ösz
szehangolása, vagy éppen a tu
rizmus és innováció erősítése. 

Az XGaIn program a meg
alakuló, alapozó lépés után ko
ordináltan folytatódik. A Kő
bányai Önkormányzatnak az 
a célja, hogy a kiemelt nagy
vállalatok mellett a kis és kö
zépvállalkozásokat, illetve a 
kulturális, szociális és egyéb 
szakmai szervezeteket, sze
replőket is bevonja a helyi kö
zösségért folytatott együttmű
ködésbe. 

– Miből fakadt a Kőbánya Gaz
daságfejlesztési és Innová
ciós Tanács megalapításának 
gondolata? Egyáltalán miért 
érezték ennek szükségét, hi
szen az önkormányzat és a 
cégek közötti együttműködé
sek eddig is jellemzők voltak? 
A világ nyugati felében évti
zedek óta megszokott az ilyen 
jellegű kezdeményezés, itthon 
azonban ez országos szinten 
is egyedinek számít. Mi az
zal kezdtük, hogy már a kerü
let fejlesztési stratégiáját a cé
gekkel konzultálva készíttet
tük el, most pedig egy szer
vezeti keretet hoztunk létre, 
amelyet olyan tartalommal, 
programokkal töltünk fel, ami 
az önkormányzatnak és a cé
geknek egyaránt előnyt jelent 
majd. 

– Említene példát? 
– Érdemes megnézni az ok

tatás területét. Ha abban kö

zösen előre tudunk lépni, 
hogy a fiatalok itt tanulhat
nak, itt számíthatnak gya
korlati helyre, akkor várható, 
hogy itt is kívánnak majd élni. 
Hosszabb távon pedig ez a cé
gek számára a foglalkoztatás
ban jelenthet előnyt, hiszen 
nekik is érdekük az egyre ma
gasabb képzettségű munka
erő megtalálása. De elkép
zelhetetlen a környezetvéde
lem, a fenntarthatóság is a cé
gek részvétele nélkül. A káro
sanyagkibocsátás csökken
tése, a hatékony klímavéde
lem kerületi szinten például 
csak velük együtt lehetséges. 
De hadd említsek egy harma
dik területet is: a világcégek 
jellemzően keresik a startup 
cégeket, amelyeknek az újítá
sait, fejlesztéseit felhasznál
hatják, felkarolhatják. Mi ön
kormányzati szinten ismerjük 
a kisebb cégeket is, az induló 

vállalkozásokat. Vagy
is kapcsot jelenthe
tünk a legkisebbek és a 
legnagyobbak között – 
az együttműködések
ből pedig helyi szinten 
minden fél nyerhet. 

– Az érték és szán
déknyilatkozat aláírá
sa után hogyan foly
tatódik a tanács mun
kája, leszneke újabb 
csatlakozók? 

– Fontos hangsúlyoz
ni, hogy elsőként a nagy cége
ket kerestük meg. Itt jegyez
ném meg, hogy a Richter is 
köztük volt, ők időpontegyez
tetési problémák miatt nem 
tudtak részt venni az alapító 
ülésen. A találkozók ezután 
rendszeresek lesznek. Két hó
nap múlva ülünk le újra, ott az 
lesz a cél, hogy összefésüljük 
az elképzeléseket, felmérjük, 
hogy ki milyen területen tud 

részt venni a szakmai mun
kában. A nagy cégekkel kiala
kuló együttműködés bizto
síthat megfelelő alapot a to
vábblépésre, vagyis arra, hogy 
csatlakozásra hívjuk a köze
pes vagy kisebb vállalkozá
sokat. Az üzleti szférában azt 
mondják, az a jó üzlet, amely
ben minden résztvevő nyer – 
én pedig bízom benne, hogy ez 
az együttműködés ilyen lesz. 

Világcégek egy asztalnál
Megalakult a Kőbánya Gazdaságfejlesztési és Innovációs Tanács

Országos szinten is egyedi 
a kőbányai program

Somlyódy Csaba alpolgármester az X-GaIn programról

Megújul a KRESZ-park!
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– 2006 és 2010 között képvi-
selte már Kőbányát a parla-
mentben. Mi lesz most az első 
teendője az Országgyűlés-
ben?
– Azoknak a felkarolása, akik 
fogyatékkal élő vagy tartósan 
beteg hozzátartozójukat gon
dozzák. Egyiküknek ígéretet 
tettem erre, amikor a piacon el
mesélte a maga történetét. Első 
lépésben szeretnék létrehozni 
egy parlamenti munkacsoportot 
azokból a képviselőkből, akik az 
elmúlt négy évben rákényszerí
tették a kormányt az otthon
ápolási díj emelésére. Az  ügy 
rendezése azonban komplex 
szemléletet követel meg, szük
séges a gondozást megkönnyítő 
eszközök beszerzésének támo
gatása, az oktatási lehetőségek 
bővítése vagy megteremtése. 
A fogyatékkal élők számára az 

élethelyzetükhöz igazodó pers
pektívát kell kínálni. A havi 20
25 ezer forintos állami támo
gatás ugyanis nem az. Ez nem 
pártpolitikai kérdés, hanem er
kölcsi kötelesség.

– Kőbányát és Kispestet ille-
tően mik a sarokpontok?

– Közbiztonság, zöldterü
letek, közlekedés, panelprog
ram. Ezekben a kérdésekben a 
helyi képviselő, a helyi önkor
mányzat, a főváros és az állam 
együttműködése szükséges az 
előrelépéshez. Bár a kormány 
meghirdette a rozsdaövezetek 
fejlesztésének programját, azt 
látjuk, hogy a rehabilitáció jó
részt kimerült a lakóparképí
tésben, ami pedig a zöldterüle
tek csökkenésével és a parkolási 
gondok növekedésével járt.

– Közlekedés, panelprog-
ram?

– A közlekedés fejlesztésének 
felelőssége többszintű. A  tö
megközlekedés megszervezése, 
modernizálása fővárosi hatás
kör. Ahhoz azonban pénz kell, 
hogy a 9es busz vonalán klíma
barát trolik járhassanak a dízel
buszok helyett. A Kőbányát is 
érintő nagy infrastrukturális 
fejlesztéseket – a déli körvas
utat, a Galvani hidat vagy a re
pülőtéri utat – a kormány magá
hoz vonta. A Galvani híd forgal
mának elvezetésével kapcsola
tos elképzeléseket szerintem 
újra kell gondolni. Ha ugyan
is a Kőér utcán több autó érke
zik, akkor Óhegyen és a város
központban is több lehet a jár
mű, ez pedig rontaná az ott élők 
életminőségét. A panelprogra
mot újra kell indítani. Uniós for
rás lenne rá, de a lakosságnak a 
kormány csak kedvezményes 

hitelt hajlandó adni energetikai 
korszerűsítésre, vissza nem té
rítendő támogatást nem. Pedig 
fenntartható rezsicsökkentést 
homlokzatszigeteléssel és ab
lakcserével lehetne elérni, nem 
beszélve a károsanyagkibocsá
tás csökkentéséről, vagyis a klí
mavédelemről.

– Mindehhez pénz kell, ah-
hoz pedig politikai akarat. Két-
harmada viszont továbbra is a 
Fidesznek van.

– Ilyen erőviszonyok mellett 
egy olyan rendszerben, mint 
az orbáni, valóban nehéz az el
lenzéki érdekérvényesítés. Sok 
munkával, parlamenti és parla
menten kívüli eszközökkel, va
lamint civil támogatással azon
ban elérhetők eredmények. Bu
dapest – a másik kőbányai kör
zet kivételével – az ellenzéknek 
szavazott bizalmat, ezért „Bu

dapest hang jának” erősebb
nek kell lennie a parlamentben, 
mint eddig volt. Nekünk, ellen
zéki fővárosi parlamenti kép
viselőknek határozott szán
dékunk egy olyan parlamen
ti munkacsoport megalakítá
sa, amely kifejezetten Budapest 
érdekeit érvényesíti. A 23 kerü
let együttesen teszi ki a fővá
ros egészét. Ha tehát Budapest 
helyzetén javítunk, azzal egyút
tal Kőbánya és Kispest helyze
tén is javítunk.

– Dunai Mónikát meghívják a 
munkacsoportba?

– Természetesen, hiszen a fő
város az ő otthona is. Budapest 
közös ügye az itt élő kormány
párti, illetve ellenzéki szava
zóknak. És nemcsak nekik, ha
nem mindazoknak is, akik áp
rilis 3án otthon maradtak, és 
nem éltek a választójogukkal. 

2022. április 3-án került sor az 
országgyűlési képviselők álta-
lános választására. Az ország-
gyűlési képviselők választása 
egyfordulós, a X. kerületben 
lakcímmel rendelkező válasz-
tópolgárok lakcímüktől füg-
gően a 9. számú vagy a 14. szá-
mú országos egyéni választó-
kerület képviselőjelöltjeire 
szavazhattak.

A 9-es országos egyéni vá-
lasztókerületben hét jelölt in-

dult, 72 110 választópolgárt 
vártak az urnákhoz. Közülük 
1523-an máshol szavaztak, 
vagyis átjelentkeztek, 767-
en pedig külképviseleten ad-
ták le a voksukat. A szavazás 
napján végül 50 657-en jelen-
tek meg, ami valamivel 70 szá-
zalék feletti részvételt jelent. 
A legtöbb szavazatot, 22 990 
voksot és így a mandátumot 
is Arató Gergely a DK-Job-
bik-Momentum-MSZP-LMP-

Párbeszéd jelöltje nyerte el, 
dr. Pap Sándor, a Fidesz-KDNP 
jelöltje 21 282 szavazattal a 
második helyen végzett. 

A 14-es országos egyéni vá-
lasztókerületben is hét jelölt 
indult, ott összesen 74 285 
választópolgárt vártak az ur-
nákhoz. Közülük 1158-an más-
hol szavaztak, azaz átjelent-
kezők voltak, külképviselete-
ken pedig 797-en szándékoz-
tak leadni a voksukat. A sza-

vazás napján végül 56 808-
an voksoltak, ami 76 száza-
lék feletti részvételt jelent. 
A legtöbb szavazatot és így 
a mandátumot is itt a terület 
eddigi Fidesz–KDNP-s kép-
viselője, Dunai Mónika nyer-
te el. Ő 25 114 vokssal vég-
zett az élen, Szilágyi György, 
a D K–J o b b i k– M o m e ntu m –
MSZP–LMP–Párbeszéd jelölt-
je 24 733 szavazattal a máso-
dik lett. 

Arató Gergely és Dunai Móni-
ka mellett egy harmadik kőbá-
nyai politikus is mandátumhoz 
jutott: Bakos Bernadett is par-
lamenti képviselő lesz. Ő eddig 
az LMP színeiben önkormány-
zati képviselőként tevékeny-
kedett, és az után jutott man-
dátumhoz, hogy az ellenzéki 
listán második Dobrev Klára 
lemondott a mandátumáról, 
hogy az Európai Parlamentben 
folytathassa a munkáját.

A pártpolitikától visszavonul, 
a közélettől nem
– Huszonnyolc évet töltött a po-
litikai élvonalban parlamenti 
képviselőként, volt miniszter 
és államtitkár is. Mit tart a leg-
nagyobb sikernek?
– Úgy válaszolnék inkább, hogy 
hol éreztem magam legjobban. 
Nem a miniszteri székben, ha
nem az államtitkáriban. Először 
2002ben a Pénzügyminisztéri
umban, ahol – egyebek mellett – 
adómentessé tettük a minimál
bért, és bevezettük az evát, az 
első egyszerűsített kisvállalko
zói adót. A következő emlékeze
tes időszak egybeesett a 2008
as pénzügyi válsággal, amely
nek kormányzati kezelésében a 
Nemzeti Fejlesztési és Gazdasá
gi Minisztérium államtitkára
ként vettem részt. 

– Mennyiben volt más az ak-
kori válság, mint a Covid-okoz-
ta gazdasági válság?

– A  Covidvá lságot a kor
mányok úgy enyhítették, hogy 

pénzt „pumpáltak” a gazdaság
ba. Egy pénzügyi válság eseté
ben azonban nincs mit „pum
pálni”. Nekünk akkor a legfőbb 
feladatunk a forint értékének 
megőrzése volt, amivel a devi
zahiteleseket is védtük. Ez si
került is, a 2010es választá
sok idején 265 forint volt egy 
euró. Nem sokkal került többe, 
mint a pénzügyi válságot meg
előzően.

– Legnagyobb kudarc?
– A  2010et követő négy év. 

A  hét parlamenti ciklusból ez 
volt az egyetlen, amikor nem 
egyéniben nyertem mandátu
mot. A ciklus első felében tehe
tetlennek éreztem magam. Azt 
láttam, hogy a Fidesz a kéthar
mados többség birtokában azt 
csinál, amit akar. Aztán elkezd
tem a feladatra, az egyéni man
dátum visszaszerzésére össz
pontosítani. 2014ben győztem 
is, majd 2018ban újráztam.

– A kormánypártok zsinór-
ban negyedszer kaptak kéthar-
mados felhatalmazást. Mit tud 
tenni ilyen erőviszonyok mel-
lett egy ellenzéki képviselő?

– Nagyon keveset. Sziszifuszi 
munkával napirenden tud tar
tani a választókerülete számára 
olyan fontos ügyeket, mint a re
pülők okozta zajterhelés, a Kő
rösi Kulturális Központ és a Kő
bánya alsó vasúti megálló fel
újítása. Érdemi sikereket azon
ban akkor érhet el egy egyéni
ben megválasztott képviselő, ha 
a pártja kormányon van. Én is 
1994 és ’98, majd 2002 és 2010 
között tudtam fejlesztéseket 
hozni a körzetnek. 

– Kedvenc miniszterelnöke? 
– Horn Gyula. 
– Miért? 
– Mert jobb állapotban adta át 

az országot, mint amilyenben át
vette. 

– Mi volt a titka? 

– Ismerte a magyar társadal
mat, és az emberek nyelvén be
szélt. Nem istenítette a nyuga
tot, de felmérte, hogy a nyugat és 
a kelet határán fekvő Magyaror
szág számára a nyugati integrá
ció garantálja a biztonságot.

– Hova tűnt a horni politikai 
örökség?

– Elsorvadt az MSZP orszá
gos hálózatával együtt. A 90es 
években a Szocialista Párt még 
valódi néppárt volt, talán az 
egyetlen az országban. Nem
csak Budapesten létezett, ha
nem a falvakban, kisvárosokban 
is. A párt tagjai, aktivistái nap 
mint nap találkoztak az embe
rekkel, így első kézből értesül
tek arról, hogy mi foglalkoztatja 
őket, és mi hagyja hidegen. 

– Marad a pártpolitikában? 
– Abban nem, de a közéletben 

igen. Eredetileg teljes visszavo
nulást terveztem, a választások 
éjszakáján azonban láttam, hogy 

nekem is maradt teendőm. Ne fe
ledjük, hogy Budapesten törté
nelmi győzelmet aratott az el
lenzék. A politikacsinálással fel
hagyok, de a közéletet szeretném 
alakítani civil szervezeti keretek 
között.

– Mit tervez a hétköznapok-
ban? 

– Végre jut időm a hobbijaim
ra, a zenére és a kirándulásra, or
szágjárásra. 

– Hallgatja a zenét, vagy játsz-
sza is? 

– Mindkettő. Gitározom, ki
sebb klubokban talán fel is fo
gok lépni. Rockkal kezdtem, hi
szen az én korosztályom számá
ra az jelentette a meghatározó 
élményt. Idővel dzsesszre vál
tottam. A zenélés mellett sze
retnék világszínvonalú magyar 
dzsessz muzsikusokat lemezhez 
segíteni. Ez a mai piaci viszo
nyok között nem egyszerű, de az 
első felvételen már túl vagyunk.

12 év után visszatért
Interjú Arató Gergellyel, Kőbánya és Kispest régi-új képviselőjével  

Budapesten páratlan 
teljesítmény

Interjú Dunai Mónikával, Kőbánya és 
Rákosmente újraválasztott képviselőjével 

– Zsinórban harmadszor vá-
lasztották országgyűlési kép-
viselővé. Bár a győzelme most 
volt a legszűkebb, egyúttal 
2022-ben kapta a legtöbb sza-
vazatot is, több mint 25 ezret. 
Tart még az ünneplés?
– A választások másnapján már 
folytattam a megkezdett mun
kát. A magas részvételt a demok
rácia győzelmeként értékelem, a 
körzetemben négyből három vá
lasztópolgár élt alkotmányos jo
gával, amiért – pártállástól füg
getlenül – köszönet illeti őket. 
A nagy érdeklődés igazolja, hogy 
a Kőbányán és a Rákosmentén 
élők is megértették a 2022es vá
lasztás tétjének súlyát, és több
ségük a békének, a biztonság
nak és a további fejlődésnek sza
vazott bizalmat. 

– Budapest választási tér-
képén az öné az egyetlen na-
rancsszínű körzet. A választá-
si matematika alapján veszíte-
nie kellett volna, hiszen 2018-
ban az akkor még külön induló 
ellenzéki pártok jelöltjeire ösz-
szességében többen voksol-
tak, mint önre. Mi szólt Dunai 
Mónika mellett? 

– A munka és a hitelesség. Azt 
szoktam mondani, hogy egyéni
leg megválasztott képviselőként 
az időm egyik felében az ország 
dolgaival foglalkozom, a másik 
felében pedig a körzetem ügyei
ben járok el. A 13. havi nyugdíj 
visszaadása, a családtámogatá
si rendszer bővítése vagy a mini
málbér emelése az egész ország
ban könnyebbé tette az érintet
tek mindennapjait. A BajcsyZsi
linszky Kórház korszerűsítése, 
az újhegyi egészségügyi központ 
kialakítása, a játszóterek moder
nizálása pedig helyben növeli az 
életminőséget. A kormány az el
múlt években sosem látott mér
tékű forrással támogatta Kőbá
nya és Rákosmente fejlesztését. 
Ami pedig a hitelességet illeti: 
ez a választás is azt bizonyítot
ta, hogy az emberek mérlegelnek, 
mielőtt voksolnak. Végiggondol
ják, hogy a különböző politikai 
erők közül ki mit tett értük.

– Kőbánya másik képviselő-
jét továbbra is az ellenzék adja. 
A helyi ügyekben kész együtt-
működni Arató Gergellyel?

– A pártállás nem számít, ha 
az együttműködés jó célt szolgál. 
A helyi ügyek eredményes képvi
seletéhez azonban nem elegendő 
benyújtani egykét módosító ja
vaslatot az aktuális költségve
tési törvényhez. A fejlesztéseket 
elő kell készíteni, amihez meg 
kell hallgatni az itt élőket, az ön
kormányzati képviselőket, a pol
gármestereket, majd tárgyalni 
kell az illetékes minisztérium
mal az állami támogatás lehető
ségeiről. Én a helyi ügyekben ed
dig is Kőbánya polgármesterével 
egyeztettem elsősorban, hiszen 
a kerület vezetőjeként D. Kovács 
Róbert Antal tudja a legjobban, 
hogy a városnak mire van szük
sége. 

– Mire számít helyben és or-
szágosan a most kezdődő cik-
lusban? 

– Helyben szeretnénk folytat
ni azt a fejlesztéspolitikát, ame
lyet a kerület és a kormány part
neri viszonya tesz sikeressé. Re
mélem, hogy az együttműködők 

köre bővül a főváros vezetésével. 
Országosan az előttünk álló évek 
nem lesznek egyszerűek, bár ed
dig sem voltak azok, gondol
junk csak a világjárványra. E té
ren elsődleges feladatunk meg
őrizni a békét és a mindenna
pok biztonságát Magyarorszá
gon. Olyan intézkedéseket kell 
hoznunk, amelyek garantálják, 
hogy az Oroszországgal szemben 
elrendelt uniós szankciók, illet
ve a Covidválság anyagi terheit 
nem a magyar emberekkel fizet
tetik meg. 

– Interjú közben odalépett 
önhöz két tízéves kisfiú egy kö-
zös szelfire. Meglepődött? 

– Nagyon megható pillanat 
volt. A szívemben őrzök még ha
sonlókat, például amikor 2018
ban egy ismerősöm azt látta, 
hogy egy fiú a hátán a plakátom
mal biciklizik. Sajnos azóta sem 
tudom, ki volt ez az elkötelezett 
önkéntes segítő… Mindig szere
tem, ha az itt élők megszólítanak 
és beszélgethetek velük.

Egy kerület, két egyéni mandátum, 
három képviselő

Beszélgetés Burány Sándorral, Kőbánya és Kispest leköszönő képviselőjével
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Megkapták az építé-
si engedélyeket az új 
Közlekedési Múzeum 
tervei, így elkezdődhe-
tett a kiviteli tervek ké-
szítése. Vitézy Dávid, 
az intézmény főigaz-
gatója úgy számol, ez 
a munka 2023 elejéig 
tart, ezt követően írha-
tó majd ki a közbeszer-
zés az építésre. A beru-
házás részeként, a Dí-
zelcsarnok megújításá-
val jön létre az új Köz-
lekedési Múzeum leg-
nagyobb egybefüggő 
kiállítótere, ahol 120 
egyedi vasúti, tömegközlekedési, köz-
úti jármű és több ezer más műtárgy kap 
méltó otthont.

A múzeum helyszíne addig sem ma-
rad zárva, az időszaki kiállítás a ter-
vek szerint idén újra kinyit. Emellett 
újra fogadja már a vendégeket az ikoni-
kus Kertem is, ahol koncertek, vásárok 
és más programok is várják az érdeklő-
dőket. 

Nemcsak az új múzeum tervezése ha-
lad, gőzerővel folyik a gyűjteményfej-
lesztési program is. Az értékmentés ré-

szeként számos, a magyar közlekedés 
képét egykor meghatározó járművet 
mentenek meg és restaurálnak. Ma már 
a gyűjtemény részét képezik a zuglige-
ti libegő alsó állomásánál látható 1000-
es típusú villamosok is, az ikonikus „ez-
resek” hamarosan átfogó restauráláson 
esnek át. De bővült a gyűjtemény egy 
Volgával is, az 1958-as brüsszeli világ-
kiállítás nagydíjas járművével. A Gor-
kij Autógyárban gyártott négykerekű-
vel egy kisebb restaurálás után hama-
rosan a látogatók is találkozhatnak. 

– Félidejéhez közeledik az önkor-
mányzati ciklus. Milyen eredményt 
emelne ki az elmúlt időszakból?
– A legnagyobb eredmény az a bizalom, 
amit az eddigi képviselői munkámnak, 
a jelenlétemnek, megtalálhatóságom-
nak, ügyképviseletemnek köszönhe-
tően kaptam Gyárdűlő és környékének 
lakóitól. Megtalálható, elérhető vagyok 
a választókerületemben személyesen, 
szerveztem több, lakossági kérésre 
vagy önkormányzati fejlesztéshez kap-
csolódó közösségi tájékoztatót, képvi-
seltem „halkan” és „hangosan” is ügye-
ket, felvállaltam problémák megoldá-
sában a „közvetítő” szerepet. Gyakran 
keresnek telefonon, e-mailen a közös-
ségi platformon, vagy megállítanak az 
utcán, és meg tudjuk vitatni nemcsak 
a környéket, hanem a közéletet is érin-
tő kérdéseket. Volt sikeres utcafóru-
munk, és több alkalommal nemcsak 
hogy megszerveztem a lakossági tá-
jékoztatókat, jómagam hordtam ki és 
„terjesztettem” személyesen a meghí-
vókat, értesítőket is. 
– Melyek azok a lakosság minden-
napjait érintő kérdések, amelyekben 
úgy látja, hogy sikerült eredményt 
elérnie?
– A Makk utca forgalmi rendjének és a 
Somfa utca ideiglenes parkolósávjának 
kialakítását, a Gém utca régóta várt 
felújítását, a Tengerszem épületében az 
új orvosi rendelő és a köztér megszépü-
lését a lakosság kezdeményezése, véle-
ményének meghallgatása és bevonása 

nélkül nem tudtuk volna megvalósíta-
ni. Jó a kapcsolatom a hivatali kollé-
gákkal, külön szeretném kiemelni Sza-
bó Balázs körzetti megbízottat, akivel 
rendszeresen konzultálunk. 
– Bár ön egy meghatározott körzet 
képviselője, a testületben az egész 
kerületért dolgozik. Ezen a terüle-
ten mit emelne ki?
– Számomra a képviselői munka a je-
lenlétről, az aktivitásról és ügyek kép-
viseletéről szól, még ha az néha kelle-
metlen vagy konfliktusos is. Bárki bi-
zalommal fordul hozzám, meghallga-
tom, és együtt megpróbálunk megol-
dást találni. Sajnos előfordul, hogy el-
időzünk a bürokrácia bugyraiban, de 
nekem minden kőbányai egyaránt fon-
tos. Az elmúlt időszakban a képviselő-
társaimmal hosszas és tartalmas ülé-
seken vagyunk túl, ahol nem minden-
ben értünk egyet, de ami hasznos és 
jó Kőbányának, arra jó szívvel igennel 
szavaztam, és ezt fogom tenni a jövő-
ben is. Végezetül, amit kiemelnék még, 
az a működőképességünk megőrzése, 
sőt valamelyest javulása.

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet ápolási
támogatásra, a hosszabb ideig elhúzódó betegségek
során felmerülő többletkiadások fedezésére.
   
PÁLYÁZATI FELTÉTELEK:
• az egy főre jutó havi jövedelem ne haladja meg családosok esetében a 105.000 

forintot, egyedül élő esetében a 120.000 forintot
• a háziorvos vagy a szakorvos igazolása arról, hogy a pályázó önmaga ellátásában 

segítségre szorul

A PÁLYÁZATOK BENYÚJTÁSI HATÁRIDEJE:
2023. MÁRCIUS 31-IG FOLYAMATOSAN
A részletek a www.kobanya.hu honlapon olvashatók, illetve telefonon kérhetők
a +36 1 4338 332-es számon.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

3 kérdés, 3 válasz
Ács Andrea, 
a 2-es körzet,
Gyárdűlő
képviselője

KÉPVISELŐI SAROKKÉPVISELŐI SAROK

Zöld jelzés az
új Közlekedési 
Múzeumnak

HIRDETÉS

HIRDETÉS

Támadnak a kullancsok!
A védőoltáshoz is lehet támogatást kérni az önkormányzattól

Az  enyhe tél idén sem okozott nagy 
pusztulást a rovarvilágban, így a rette-
gett vérszívók is erejük teljében kezdik 
a szezont. Ráadásul nem is kell az erdő-
ben túrázni ahhoz, hogy egy kullancs 
férkőzzön a bőrünk alá, a városi par-
kokban is lesben állnak, ezért akár egy 
kellemes hétvégi séta után is érdemes fi-
gyelni a testünkön a jeleket.

A rovart mielőbb szakszerűen, forga-
tást és rángatást mellőzve el kell távolí-
tani úgy, hogy ne nyomjuk össze, mert a 
nyálában lévő kórokozó fertőz. Ha a csí-

pés helye gyűrű alakban bevörösödik, 
mindenképpen forduljunk orvoshoz. 
A Lyme-kór antibiotikummal gyógyít-
ható, bár a betegség sokféle tünetéből 
sokszor nehéz rájönni, hogy mivel is ál-
lunk szemben, kezelés nélkül akár szív- 
és idegrendszeri károsodást is okozhat.

A kullancs által terjesztett vírusos 
agyhártyagyulladás ellen kérhető vé-
dőoltás, amely véd a másik alattomos 
betegség, a kullancsencephalitis ellen 
is. A vakcina körülbelül 13 ezer forintba 
kerül, az alacsony jövedelmű kőbányai 

polgárok a háziorvos ajánlásával támo-
gatást kérhetnek hozzá az önkormány-
zattól. Az elbírálás folyamatos.

A felmelegedés miatt sajnos új kul-
lancsfajok is jól érzik magukat a Kár-
pát-medencében, mint a vérzéses kon-
gói–krími lázat okozó Hyalomma mar-
ginatum. A gyors mozgású, csíkos lábú 
rovar egy példányát éppen egy budapes-
ti közparkban, egy sündisznóba kapasz-
kodva találták meg a kutatók. A háziál-
latok, így a kutyák és macskák bundá-
ját is érdemes rendszeresen átvizsgál-

ni. Ha a csípést követően az állat lázas, 
vizelete megsötétedik, akkor a babézió-
zis nevű kór lehet a baj: ha nem orvosol-
ják, kedvencünk napokon belül elpusz-
tulhat.

Pánikra persze nincs ok, a kullancs-
csípés az esetek döntő többségében nem 
vezet betegséghez, de jobb félni, mint 
megijedni. Ha lehet, zárt cipőben és ru-
házatban csodáljuk a természet szépsé-
geit, rovarriasztó permettel fújjuk be a 
bőrünket, és jó, ha van a táskában kul-
lancseltávolító kanál is.

Április elején valódi sereg vonult fel a 
Szent László téren. A Kőkert Kubotái 
kezdték el a fűnyírási szezont. A kerü-
letben egymillió négyzetméternyi terü-
let rendben tartása tartozik hozzájuk, 
egy-egy kaszálási kör három-négy hétig 
tart. A tavasz érkezésével folyamatosak 
a gallyazási, faápolási munkák is, május-
ban pedig az árvácskák helyét felváltják 
az egynyári virágok. Megnyitotta a Kő-
kert az altalaji vízcsapokat is az előker-
tek öntözéséhez, gondozásához. Mind-
ezek mellett véget ért a tavaly ősszel el-
kezdődött faültetések sora is, 190 cse-
metével lett gazdagabb Kőbánya. 

Nemcsak a Kőkertnél kerültek elő a 
kertápolási eszközök, hanem a magán-
házaknál is. Amit fontos tudni: míg a 
közterületek gondozása önkormányza-
ti feladat, a lakóépületek környezetéről 
az ingatlantulajdonosoknak kell gon-
doskodniuk. A kerítésen kinyúló, a jár-
da használatát akadályozó ágak, bokrok 
nyesése mind-mind a háztulajdonos kö-

telessége, ahogy a járda és az úttest kö-
zötti terület tisztán tartása, gyomta-
lanítása is. A ház körüli terület akkor 
számít gondozottnak, ha a fák, bokrok 
2,5 méter magasság alatti része nem 
nyúlik az úttest illetve a járda fölé. Ha 
mindez elmarad, akár közigazgatási és 
helyszíni bírságot is kiszabhatnak mi-
atta, ám a cél sokkal inkább az, hogy 

az ingatlanok és a zöldsávok rendezett 
környezete a kellemes közérzet mel-
lett biztonságos, kényelmes közleke-
dést biztosítson minden kőbányainak. 

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet egészségügyi
támogatásra, a háziorvos vagy a szakorvos által javasolt
gyógyászati segédeszköz, egészségügyi eszköz vagy
szolgáltatás, továbbá a meglévő gyógyászati segédeszköz
javítási költségeihez való hozzájárulásra.  

PÁLYÁZATI FELTÉTELEK:
• az egy főre jutó havi jövedelem ne haladja meg családosok esetében a 135 000 

forintot, egyedül élő esetében a 195 000 forintot,
• a háziorvos vagy a szakorvos igazolása a gyógyászati segédeszköz, az 

egészségügyi eszköz vagy szolgáltatás, továbbá a meglévő gyógyászati 
segédeszköz javításának szükségességéről,

• előzetes, tételes árkalkuláció vagy a pályázó nevére szóló 60 napnál nem régebbi, 
részletes ÁFÁ-s számla.

A PÁLYÁZATOK BENYÚJTÁSI HATÁRIDEJE: 2023. MÁRCIUS 31.
A részletek a www.kobanya.hu honlapon olvashatók, illetve telefonon kérhetők
a +36 1 4338 332-es számon.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

KERT ÉS BALKON

Mindenki azt szeretné, 
hogy a kertje ugyanúgy 
nézzen ki egész évben, 
mint a tavaszi hónapok-
ban. Ahhoz, hogy ez való-
ban így legyen, és kertje-
ink megőrizzék ezt az ál-
lapotot, folyamatosan kell 
ápolnunk a növényeket. 
A virágtengert az egynyá-
ri növényekkel tudjuk biz-
tosítani egész évben. Tud-
nunk kell, hogy ugyan az egynyári-
ak egész évben virágoznak, de a vi-
rágzási idő több hullámban érkezik, 
ezért vannak olyan időszakok, ami-
kor jóval kevesebb virág van a növé-
nyeken, mint általában. Az egynyári 
növények ápolása egyszerű, a telepí-
tést követően a rendszeres öntözés 
mellett néhányszor meg kell kapál-
ni a virágágyat, majd amikor a növé-
nyek összeérnek, innentől eltűnnek 
a gyomok is a területről. Érdemes 
hetente tápoldatoznunk is.

A balkonnövényeink fenntartásá-
nak módja megegyezik az egynyári 

növényekével, azzal a kü-
lönbséggel, hogy miután 
a balkonnövények edé-
nyekben vannak, kisebb 
földtömegben, ezért fo-
kozottan vigyázni kell 
arra, hogy ne száradjanak 
ki. Ha kiszáradás fenyege-
ti a növényeket, az erős 
stresszhelyzetet ered-
ményez, erősen megvise-
li őket. Ilyenkor könnyeb-

ben megbetegszenek, illetve az álla-
ti kártevők is fokozottabban támad-
ják a legyengült növényeket. Feltét-
lenül kerüljük az edényes növények 
kókadásos száradását!

A díszfák és díszbokrok ápolása ki-
egészül még a metszésekkel a fenti-
eken kívül. A metszési időpont meg-
választása döntő a virágzás szem-
pontjából. A tavasszal virágzókat el-
virágzás után metsszük, a nyári és 
őszi virágzókat pedig kora tavasszal.

 Hajnal Sándor,  a Magyar Gyula 
Kertészeti Szakgimnázium és 

Szakközépiskola igazgatója

Végre itt a tavasz!

Rendezett zöld, 
járható járdák

HIRDETÉS

Fotók: Közlekedési Múzeum
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Deák Ferenc(z) 1922-ben gondolt 
egyet. Nem az a Deák, akinek a port-
réja a húszezrest díszíti, hiszen ő ek-
kor már rég nem élt. És nem is az, aki 
66 gólt rúgott egy szezonban, és aki 
egyébként épp ebben az évben szüle-
tett, hanem egy harmadik. A módos fe-
rencvárosi polgár, aki igyekezett több 
lábon állni, észrevette, hogy egyre töb-
ben fogyasztják a fröccs egyik összete-
vőjét. Nem a bort, a másikat.

A szódavizet kezdetben a kocsmá-
rosok is a patikusoktól szerezték be. 
De a gyógyszerészek egy idő után nem 
győzték a keresletet, így aztán a ven-
déglősök elkezdték maguknak gyárta-
ni a szikvizet. Mert a szóda és a szikvíz 
között lényegi különbség nincs, leg-
feljebb csak stílusbeli, amennyiben a 
szikvíz elegánsabb kifejezés. Palack-
ban azonban a kettő egy és ugyanaz: 
kellemesen savanykás, az első csepp-
től az utolsóig érezhetően csípős, szén-
dioxiddal dúsított ivóvíz.

Deák Ferencz levédette a márkane-
vet és az emblémát, és elkezdte „élet-
re kelteni a szódát”. Az üzletet fiai, Fe-
renc és László vitték tovább. Majd jött 
az államosítás, amikor még a kályha-
csöveket is elvették tőlük. Nem beszél-
ve Deák László arany Doxájáról, amely 
természetesen magánzsebbe vándo-
rolt, és nem a népköztársaság vagyo-
nát gyarapította.

’54-ben a szikvízüzemet kölcsöngé-
pekkel újraindították. A sorban har-
madik Deák – Deák László –, a Fokos 
utcában működő családi vállalkozás 
jelenlegi vezetője 1973-ben vette át az 
irányítást. Eredetileg kereskedelmi 
tiszt volt a Malévnál. Hívták egy kül-
földi légitársasághoz, de a „káderezés-
kor” visszaköszönt a múlt. Ekkor meg-
értette, hogy a légiiparban nem futhat 
be karriert.

Nagyjából itt tartottunk a beszélge-
tésben, amikor megszólalt a telefon-
ja, ő pedig lengyelre váltott. Az otta-
ni partner hívta, a nyelvet pedig azért 
beszéli, mint megtudtuk, mert egykor 
sok lengyel barátja volt, lengyel lány-
nak udvarolt. A külkapcsolatok jól jöt-
tek a rendszerváltozás idején, amikor 
kinyílt az üzleti világ is, és a magyar 
cégek megjelenhettek a világpiacon. 
Ahhoz azonban innováció is kellett, 
hogy a gazdasági társaságként műkö-
dő Deák Szikvíz mára több kontinen-
sen lehessen jelen termékeivel és szol-
gáltatásaival Európától kezdve Ázsián 
át Észak-Amerikáig.

Az újítást a „palackreform” jelentet-
te. Hollandiából hoztak be az üvegnél 
könnyebb, biztonságosabb, de szintén 
újratölthető műanyag palackot, ame-

lyet aztán a saját szaktudásukkal tovább-
fejlesztettek, igazodva a piaci igényekhez. 
A „hasas” gasztropalackot például kifeje-
zetten a vendéglátóipar számára fejlesz-
tették. Nincs úgy szem előtt, mint a „na-
gyobb testvérei”, így a társaságában za-
vartalanul lehet beszélgetni az asztal-
nál. Bár az első szériás műanyag palack-
jaik már húszévesek, néhány még mindig 
forgalomban van belőlük. Ezt onnan tud-
ni, hogy a kezdeti sorozatnak más volt a 
színe, mint a későbbieknek. 

„Mivel egy műanyag palack legalább 
500-szor újratölthető, ugyanennyi el-
dobható palacktól és műanyagszennye-
ződéstől kíméli meg a Földet” – hangsú-
lyozza Deák úr, akinek nevét mindenki is-
meri a szódásszakmában. Hosszú éveken 
át képviselte az iparág érdekeit az Orszá-
gos Szikvízkészítő Ipartestület vezetője-
ként, a szakmai szervezet ezért is adomá-
nyozta neki az örökös tiszteletbeli elnö-
ki címet. Nemcsak a szódát, de a hozzá-
adásával készített spriccert, magyarul a 
fröccsöt is népszerűsítette, még a parla-
mentben is tartott róluk kultúrtörténeti 
előadást. A lobbitevékenységnek meg is 
lett az eredménye: 2013-ban a szikvíz, két 
évvel később pedig a fröccs is bekerült a 
hungarikumok gyűjteményébe.

Deákék családi vállalkozásának a 90-
es évek óta Kőbányán van a székhelye, 
2017-ben pedig a szikvízüzemet is áthoz-
ták a Ferencvárosból. De a múltnak ma-
radt nyoma a Márton utcában, az üzem 
helyén álló társasház földszinti üvegpor-
táljába belegravírozták a családi vállal-
kozás történetét.

A költözés minőségi változással nem 
járt, a kőbányai ivóvíz kiváló, lágyíta-
ni nem kell, csak szűrni. A Deák-szikvíz 
2002 óta a HACCP élelmiszerbiztonsá-

gi rendszer előírásai szerint készül. 
A többszörös szűrés a vezetékhálózat-
ból származó szennyeződések mellett 
a klórt is kivonja a vízből. A vizet por-
lasztott állapotban dúsítják a szén-di-
oxiddal, hogy a vízmolekulák minél 
több buborékot vehessenek fel, ma-
gyarázta az üzem „régi motorosa”, Hu-
szár Károly, aki 27 éve dolgozik együtt 
Deák Lászlóval.

A Fokos utcában található családi 
vállalkozás a második 100 év történe-
tét írja már, a generációváltás tovább-
ra sem jelent kihívást, hiszen Deák há-
zaspár két fia, László és Benedek foly-
tatja a szikvízgyártást, és viszik tovább 

a céget. A víz világnapjához kapcsoló-
dó nyílt napon tartott bensőséges meg-
emlékezés számos szakmabeli, rokon és 
vevő társaságában zajlott le a cég Fokos 
utcai telephelyén.

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet a helyi nemzetiségi 
önkormányzatok 2022. évi szakmai programjainak és a programokhoz 
kapcsolódó tárgyi eszközök beszerzésének támogatására. 

A nemzetiségek pályázatot nyújthatnak be a történelmi identitásuk erősítéséhez, 
érdekeik védelméhez, nemzetiségi önazonosságuk megőrzésének 
elősegítéséhez, hagyományaik, kulturális autonómiájuk, szellemi értékeik 
ápolásához és megismertetéséhez kapcsolódó programok támogatására.

A PÁLYÁZATOKAT 2022. ÁPRILIS 29-ÉN (PÉNTEKEN) 12.00 ÓRÁIG LEHET BENYÚJTANI 

1) az elektronikus azonosítással rendelkező önkormányzatoknak az e-Papír szolgáltatás 
igénybevételével a BP10KER hivatali kapu címre,

2) postai úton a Kőbányai Polgármesteri Hivatal Humánszolgáltatási Főosztály 
Köznevelési és Civilkapcsolati Osztályának címezve az 1102 Budapest, Szent László tér 
29. címen. Postai benyújtás esetén a pályázatnak a fenti határidőig meg kell érkeznie 
a Hivatalba.

A pályázattal kapcsolatos bővebb felvilágosítás kérhető Jógáné Szabados Henrietta 
nemzetiségi referenstől a +36 1 4338 141-es telefonszámon vagy a JoganeHenrietta@kobanya.hu 
e-mail-címen. A pályázati adatlap igényelhető a fenti e-mail-címen, illetve letölthető az 
Önkormányzat honlapjáról (www.kobanya.hu). Az adatlap másolás útján sokszorosítható.  

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

 

 

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS
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Kazi Zsoltról 2020 augusztu-
sában írtunk először. Az akkor 
még pályakezdő építészmér-
nök, aki Kőbányán nőtt fel, a 
diplomamunkájában biogáz-

feldolgozó üzemet és látogató-
központot tervezett a Gergely-
bánya területére. A pályamű-
vel elnyerte a Hauszmann Ala-
jos-díjat, amellyel a Műszaki 
Egyetem Építészmérnöki Kara 
a legjobb diplomamunkákat is-
meri el. A kőbányai vonatkozá-
sú tervekkel Zsolt még abban az 
évben egy nemzetközi pályáza-
ton is sikeresen szerepelt.

A  versenyszellem továbbra 
is hajtja, de ezúttal Kőbányá-
nál távolabbra tekintett. El-
indult egy francia pályázaton, 
amelyen a feladat egy szőlésze-
ti-borászati központ megterve-
zése volt. De nem a bor deuaux-i 
borvidékre, hanem Kínába. 
A helyszín a Pekinggel szom-
szédos Hebei tartomány, azon 
belül is Huailai megye, amelyet 
Kína központi szőlőtermelő- és 
borkészítő vidékének tartanak. 
A kiválasztott területet ültet-

vények veszik körül, ide kellett 
megálmodni egy közel 110 ezer 
négyzetméteres multifunkciós 
komplexumot borászati múze-
ummal, kiállítótérrel, 
kereskedelmi részleg-
gel, hotellel, irodák-
kal. A  pályázók sza-
badjára engedhették 
a fantáziájukat, a pá-
lyázati kiírás kifeje-
zetten ösztönözte a 
kreativitást és az in-
novatív megoldáso-
kat. A megkötés csu-
pán annyi volt, hogy 
az épületegyüttesnek illeszked-
nie kell a tájba, és meg kell felel-
nie a hosszú távú fenntartható-
ság követelményeinek.

Zsolt a szőlőszem természe-
tes formáját vette alapul, az ál-
tala tervezett épületegyüttest 
három szőlőszem kapcsolata 
rajzolja ki. A hatalmas üvegfe-

lületekbe napelemrendszereket 
épített be, a hűtést pedig rész-
ben természetes módon oldot-
ta meg. Mint mondta, az épüle-
teket körülvevő mesterséges ta-
vakat szélirányra tájolta, hogy a 
víz hűtse a levegőt. Klimatizál 
az átszellőztetett homlokzat is, 
miként a tetőkertek termőföld-

rétege is azzal, hogy 
elnyeli a napsugárzás 
melegének egy részét. 
A belső térben is szá-
molt vízfelületekkel, 
illetve zöldfelületek-
kel, és a hűtés-fűtés 
során hasznosítaná a 
geotermikus energiát, 
vagyis a Föld belsejé-

nek hőenergiáját is.
A tervpályázatra 79 országból 

1012 pályamű érkezett, a zsűri a 
második körbe a legjobb kilenc 
tervet válogatta be, köztük volt 
Zsolté is. Az előzetes elképze-
lés szerint a multifunkciós bo-
rászati központot a nyertes pá-
lyamű alapján építik majd meg.

Régen sokkal finomabb volt az 
enni- és innivaló, és jóval ol-
csóbb is, mint manapság – hal-
lani sokfelé a boltokban vagy 
épp a piacon. A minőség és az 
ár függvényei mindenki fejé-
ben nap mint nap megoldásra 
várnak, akkor is, ha nem volt jó 
matekból. Az ízlés persze más 
és más, az élelmiszeripar csak 
azt garantálja, hogy ami forga-
lomba kerül, az megfelel a sza-
bályoknak, és benne van min-
den, ami a címkén olvasható.

Idén Kőbányán mérték ösz-
sze tudásukat az élelmiszer-
ipari analitikus technikusok 
és az élelmiszeripari techni-
kusok az országos tanulmá-
nyi versenyen. Az  előbbiek, 
szakmájuk szerint, a kész élel-
miszereket vizsgálják, ehető-
e vagy sem, vagyis mehet-e a 
polcokra, míg az utóbbiak ter-
mékeket hoznak létre.

A gyakorlati vizsgafeladatok 
jórészt hasonlóak voltak, egy 
borminta vas- és savtartal-
mát kellett megvizsgálni a la-
boratóriumban, a leírás alap-
ján. A vizsgabizottság kame-
rán keresztül figyelte és érté-
kelte a tanulókat.

De ha minden ott a papíron, 
akkor mindenki megszerzi az 
összes pontot, ugye? Nos, nem 
így van, hiszen elképesztően 
sok hibát lehet elkövetni. A re-
agensek elkészítésével példá-
ul nem lehet bármeddig várni, 
és az sem mindegy, hogy mikor 
és hogyan keverjük az oldato-
kat, és töltjük át egyik pohár-
ból a másikba.

A választ a laikus kérdésre 
Mezei Vera iskolatitkár adta 
meg, aki maga is a Bercsényi-
ben végzett, és oktatott is itt. 

Azt tapasztalja, hogy élelmi-
szertechnikus-szakma virág-
zik. Mindhárom szakirány, 
azaz a tartósítás, a húskészít-
mények előállításának szak-
embereit, illetve az erjesz-
tés és üdítőital-gyártás sza-
kon végzett technikusokat 
azonnal felszippantja az ipar. 
A Dreher Sörgyárakban pél-
dául erős a bercsényisek csa-
pata. Sokan járnak hozzájuk 
esti tagozatra, olyanok, akik a 
családi vállalkozásban akar-
nak egyedi kézműves termé-
keket piacra dobni.

Amikor pedig egy fogyasz-
tó a minőségre panaszkodik, 
és a régi ízeken nosztalgiázik, 
nem árt, ha tudja, hogy a szab-
ványok helyett ma már az élel-
miszerkönyv a mérvadó. Ab-
ban leírják például, hogy mitől 
virsli a virsli, mitől lehet vala-
mit pálinkának vagy csokolá-
dénak nevezni. Ha nincs ben-
ne, ami kell, attól még forga-
lomba hozható, csak más né-
ven, ezért is vannak a polco-

kon ott a különböző „rudacs-
kák”, alkoholos italnak ke-
resztelt termékek. A „termék-
fejlesztés”, az ipar nyomásá-
ra, sajnos negatív irányban is 
zajlik, mert a magyar fogyasz-
tó nagyon árérzékeny. Lassan 
szakadék ékelődik a tömegcik-
kek és a kézműves termékek 
közé, de Mezei Vera szerint a 
tudatos vásárló tud jó komp-
romisszumot kötni.

Apropó, innováció. A  jövő 
technikusai termék-előállí-
tásban is megmérkőztek a ta-
nulmányi versenyen, vagy-
is dokumentálták, hogy ott-
hon mit és hogyan csináltak, 
és ez mennyire ízlett. P. Sza-
bó Imre Kiskunfélegyházáról 
például házi rétest készített a 
nagymama receptje szerint, 
nála a tej és tojás aránya, va-
lamint a tészta pihenteté-

sének ideje volt a kulcskér-
dés. A debreceni Bácsi Edit a 
Bocskai-kert évszázados tő-
kéiről szüretelt szőlőt, és ab-
ból készített lekvárt. Szerin-
te az effajta édességnek le-
het jövője, sőt tovább főzve 
gumicukor készíthető belőle 
a gyerekek örömére. Szintén 
nem talált a szakirodalom-
ban az övéhez hasonlót a Szi-
getszentmiklósról érkezett 
Schvebler Máté Károly. Szen-
vedélyes vadász, ezért füstölt 
vadlibamellel érkezett. Szó 
szerint, hiszen kóstolót is ho-
zott belőle. Az ízharmónia tit-
ka szerinte a páclé összetéte-
le: koriander, boróka, bors he-
lyes arányokban, hozzá egy jó 
adag bourbon whiskey.

Csak remélni lehet, hogy a fi-
atalok ambíciói és ötletei nem 
fogynak az idővel, és mindez a 
vásárlók kosarában lesz nem-
sokára szemmel látható.

Kőbányai szemek, 
kínai szőlőszemek

Újabb nemzetközi pályázaton ért el sikert a kerületből indult építészmérnök

100 éves fennállását ünnepli a Deák család szikvízüzeme 

Műszaki vizsga, 
eredetvizsga, 
autójavítás
06-70-379-6619
06-1-260-1583
Strausz Autószerviz

1106 Budapest,
Keresztúri út 208.

KAVED_X_31x49  

Cégünk egyedi üvegszerkezetek
tervezésével, gyártásával 

és kivitelezésével foglalkozó, 
folyamatosan fejlődő vállalkozás. 
Jelentkezz Te is Csapatunkba, az

alábbi pozíciók valamelyikére:
• CNC gépkezelő
• Üvegipari gépkezelő
• Nyomdász
• Projektvezető
• Műszaki előkészítő gyakornok
• Informatikus gyakornok
• Betanított munkakörök

Jelentkezés: 06/30 530 4413
rakosy.lidia@rakosyuveg.hu
www.rakosyuveg.hu

HIRDETÉS

CentenáriumCentenárium
a Fokos utcában a Fokos utcában 

HIRDETÉS

HIRDETÉS

Füstölt vadlúd 
szőlőlekvárral

Országos szakmai tanulmányi verseny a Bercsényiben
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3-6 kilométer séta alkalmanként, köz-
ben 80 hajlás-guggolás – ugye nem ke-
vés? Pedig vannak, akik egy-egy alka-
lommal átlagosan ennyit teljesítenek 
60 pluszosként, ráadásul szinte ész-
re sem veszik. A minigolfot és a nor-
mál pályagolf elemeit ötvöző ground-
golf közben ugyanis nem a lépéseket 
és guggolásokat számolják, sokkal in-
kább a pontokra, ütésekre figyel min-
denki. No meg természetesen egymás-
ra, hiszen a kőbányai csapatok vonzá-
sa éppen abban áll, hogy erős közösség 
alakul ki. A kőbányai versenyszezon az 
Óhegy parkban kezdődött gyönyörűen 
virágzó fák között és kellemes idő kí-
séretében. Jó társaság, nevetés, a ver-
seny végén éremeső – tapasztalatunk 
szerint ez a receptje annak, hogy évről 
évre gyarapodik a szenior golfozók tá-
bora a kerületben. 

Az eredetileg japán népi játékot Ma-
gyarországon elsőként Kőbányán a 
Ground Golf Sportegyesület kezdte ta-
nítani az érdeklődő nyugdíjas és sze-
nior korosztálynak. A Kőbányai Sport-
szövetség elnökének, Potos Icának a lel-
kesedése és kitartása pedig meg is hoz-
ta az eredményt, ma már hat kőbányai 
egyesület vette fel a játékot a programjá-
ba. A legnagyobb előnye a játéknak, hogy 
előképzettséget nem igényel, aki kiláto-
gat a Sportligetben vagy az Óhegy park-
ban tartott edzésekre, kap ütőt és lab-
dát, és már kezdheti is az alapoktól.

Az átlagéletkor 70 körül van, mesél-
ték a szezonnyitón résztvevők, nevetve 
hozzátéve, hogy ők a fiatalok közé tar-
toznak a maguk 63–66 évével, hiszen 
van 80 éves társuk is. Hogy hetente hány 
edzésen vesznek részt? A többség átlag 
heti háromszor, de mint mondják, más-
hova is együtt járnak mozogni. Vízitor-
na, gerinctorna, zenés torna – sorolják a 
kőbányai lehetőségeket. Ha valaki spor-
tolni vágyik, a hét minden napján van rá 
lehetősége. Ki-ki annyit megy, ameny-
nyit bír, amennyit az egészségi állapota 
vagy éppen a nagyszülői teendői enged-
nek. És nemcsak „helyben” mozognak a 
kőbányai szeniorok. Hamarosan ugyan-
is egyhetes edzőtáborba indulnak Haj-
dúszoboszlóra. A kedvezményes lehető-
ség annyira népszerű, hogy már a meg-
hirdetés előtt betelik a keret. Így történt 
ez idén is, a szervezők ezért újráztak, így 
két csoport élvezheti a mozgást a fürdő-
városban, jó társaságban.

Kedves Kőbányaiak!
Szeretettel várjuk Önöket, várunk 
Benneteket a Mozdulj Kőbánya 
programsorozat és pontgyűjtő  
akció következő eseményére, a

2022. május 5-én (csütörtök)
9:00-14:00 óra között
megrendezendő "Esélyegyenlőség 
Napja" programunkra! 

Az eseményen találkozhatnak Hajmási 
Éva paralimpiai érmes és Zsolnai Sándor 
magyar bajnok kerekesszékes vívókkal, 
valamint edzőikkel, Nagy Józse�el és 
Navarette Józse�el.

Helyszín: Kocsis Sándor Sportközpont
(1107 Budapest, Bihari u. 23.)  

Program:
9:00 Megnyitó
9:15-9:45 A Törekvés SE kerekesszékes vívó szakosztályának sportbemutatója
9:45-10:15 Közös bemelegítés
10:15-12:15 Buborékfoci
10:15-13:00 
• Kerekesszékes darts és tekeverseny
• Kerekesszékes kosárlabda, büntetődobó verseny
• Hallássérült labdarúgás villámtorna
• Csörgőlabda mérkőzések
10:15-13:45 
• Lósimogató a Készenléti Rendőrség közreműködésével
• Kutyasimogató a ZöldEb Kutyás Érdekvédelmi Egyesület közreműködésével
• Célba lövés tűzoltó fecskendővel

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

ESÉLYEGYENLŐSÉG
NAPJA

A SPORTESEMÉNY
INGYENES!

Bővebb információ:  +36 1 920 6403   I   www.kobanya.hu

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat
www.kobanyasport.hu

Újra megrendezték a Kőbányai Óvodás Sportnapokat

A sípszóra az élen állók „kilőttek”, hogy 
elsőként húzhassák rá a frizbiket a fel-
fordított szék lábaira a pálya túlolda-
lán. A későbbiekben előkerültek a te-
niszlabdák, amelyeket tollasütővel 
kellett „elkalauzolni” a célig. A záró-
számban pedig „szökdelő kukacok-
ká” változtak át a csapatok, a gyerekek 
egymás vállát fogva és ugrándozva tel-
jesítették a távot. A 13 óvodai csapat a 
nagy és a kis vívótermet is megtöltötte 
a Kocsis Sándor Sportközpont Bihari 
utcai telephelyén, ahol 2019 után ren-
dezhették meg újra a Kőbányai Óvodás 
Sportnapok nyitóversenyét.

2020-ban és ’21-ben ezt a rendez-
vénysorozatot is „elvitte a Covid”. 
A szervezést idén januárban kezdték, 
az óvodák már akkor megkapták a fel-
adatokat, hogy legyen idejük begyako-
rolni azokat. A sorversenyen nagycso-
portosok indultak, az ő korukban már 
formálódik a küzdőszellem, és szeretik 
is megmutatni a külvilágnak, hogy mit 
tudnak. Közben hozzászoknak a csa-
patmunkához, és ismerkednek az egyé-
ni teljesítmény hozzáadott értékével is. 
Időnként megesik, hogy a gyengébbet 
megpróbálják kiközösíteni, ilyenkor 
azonban közbelépnek az óvónők, hogy 

a gyerekekkel beszélgetve 
helyreállíthassák a meg-
bomlott kohéziót – mesél-
te Surányi Tünde mester-
pedagógus, a Hárslevelű 
Óvoda vezetője.

A  sorversenyt foci, ko-
sárlabda, úszás és atlétika 
követte, az öt állomásból 
három szabadon válasz-
tottat kellett teljesíteniük a jelentke-
zőknek. A focitornát a KISE, a kosár-
tornát pedig a Zsíros Tibor Kosárlab-
da Akadémia közreműködésével bo-
nyolították, hiszen ez a két torna az 
utánpótlás-toborzást is segíti – mond-
ja a Kocsis Sportközpont vezetője, Ku-
róczi Pál.

Az eredményhirdetésnél mindenki-
nek jutott érem. 2022-ben a Maglódi 
úton található Gesztenye Óvoda nyer-

te a sorversenyt a Kőbányai Óvodás 
Sportnapokon. Az első helyezett csa-
patnak a sportért is felelős alpolgár-
mester adta át a díjat. Radványi Gá-
bor megjegyezte, hogy a legutóbbi, te-
hát a 2019-es versenysorozat résztve-
vői ma már iskolások. Az alpolgármes-
ter ugyanakkor reméli, hogy a sportna-
pok megrendezésénél a jövőben nem 
lesz olyan kényszerszünet, mint ami-
lyet járvány okozott.

Szezonnyitó
az Óhegy parkban
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A rendezvény ingyenes!

A programváltozás jogát fenntartjuk!   I   Részletes program: www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat   I   www.korosi.org

2022. MÁJUS 28-29. (SZOMBAT-VASÁRNAP)
V. Kőbányai Balkán-est  I  Kőbányai Gyermeknap

Neked is kinn a helyed kedvenc plédeden!

A rendezvény fővédnöke: D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere

V. KŐBÁNYAI BALKÁN-EST – MÁJUS 28., SZOMBAT 18:00–23:00  I  ÚJHEGY, MÉLY-TÓ

18.00 ÜNNEPI KÖSZÖNTŐ: D. KOVÁCS RÓBERT ANTAL, KŐBÁNYA POLGÁRMESTERE ÉS KOLLÁTOSZ JORGOSZ, A KŐBÁNYAI GÖRÖG ÖNKORMÁNYZAT ELNÖKE  I  18.15 BOLGÁR 
NEMZETISÉGI MŰSOR: ROAD SIX SAX ZENEKAR  I  JANTRA NÉPTÁNCEGYÜTTES  I  MARTENICA ZENEKAR  I  GÖRÖG NEMZETISÉGI MŰSOR: ELEFTHERIA TÁNCCSOPORT  I  SOFIA 
GIOVANTSI ÉS A MYTHOS ZENEKAR  I  HASTÁNC  I  TŰZTÁNC  I  SZERB NEMZETISÉGI MŰSOR: GUČA PARTYZANS BRASS BAND - BALKÁN RÉZFÚVÓS ZENEKAR  I  TABÁN SZERB 
TÁNCEGYÜTTES OPANKE SZERB TÁNCEGYÜTTES  I  20.00 TÁNCHÁZ

KŐBÁNYAI GYERMEKNAP – MÁJUS 29., VASÁRNAP 10:00–14:00  I  ÚJHEGYI KÖZÖSSÉGI HÁZ

BÓBITA ZENEKAR GYEREKKONCERTJE  I  INTERAKTÍV MAGYAR NÉPMESE A ZANOTTA ART. ELŐADÁSÁBAN  I  TANFOLYAMI BEMUTATÓK  I  KÉZMŰVES FOGLALKOZÁS  I  LUFIHAJTOGATÁS  I  
BOHÓC  I  HENNAFESTÉS   ARCFESTÉS  I  CSILLÁMTETKÓ  I  MÁSZÓFAL  I  VÁSÁRHELYI TAMÁS TUDOMÁNYOS JÁTÉKTÁRA  I  BÜFÉ  I  VÁSÁROSOK  I  KOCKABÖRZE  I  KŐBÁNYAI BRINGÁSOK: 
ÜGYESSÉGI FELADATOK  I  KRESZ TESZT  I  ÖKOBRINGA

Kőbányai palacsintasütő verseny!

Készíts filmet Készíts filmet 
Kőbányáról!Kőbányáról!

Ugye mindenki szereti Kőbá-
nya régi szép épületeit? Ugye 
mindenki szereti a családi tör-
téneteket? A  mobiltelefon is 
mindig kéznél van? Akkor en-
nek sokan fognak örülni!
Örömmel tudatjuk mindenki-
vel, aki nemcsak nézni, hanem 
készíteni is szereti a filmeket, 
hogy a Kőbányai Önkormány-
zat és a Kőrösi Kulturális Köz-
pont pályázatot ír ki műkedve-
lők számára Kőbányáról szóló 
amatőr filmek készítésére.

Kik pályázhatnak?
– Kőbányán tanuló általános és 
középiskolás diákok, alsó kor-
határ: általános iskola V. osz-
tály;
– Kőbányán élő felnőttek: egya-

ránt várjuk aktív és nyugdíjas 
alkotók pályamunkáit;
– egyéni nevezők, alkotóközös-
ségek is jelentkezhetnek.

A pályázat keretében 
feldolgozható témák:
1. Kőbányai épületek – kőbá-
nyai történetek. A pályázónak 
ebben a témában egy szabadon 
választott műemléket, műem-
lék jellegű vagy Kőbánya tör-
ténetében egyedi értéket kép-
viselő, fontos szerepet játszó 
épületet kell bemutatnia. Saját 
készítésű mozgóképpel és akár 
archív képanyagok felhaszná-
lásával készülhet összeállítás 
egy-egy építészeti emlékünk 
sorsáról, vagy valamely kő-
bányai épülethez kapcsolódó 

történelmi eseményről, legen-
dáról.

2. Kőbánya retró: dédszüleink, 
nagyszüleink fiatalsága. Milyen 
volt az élet Kőbányán a múlt 
század második felében? Ho-
gyan éltek szüleink, nagyszüle-
ink, dédszüleink? Személyes él-
ményeket felelevenítő filmeket 
várunk hétköznapokról, ünne-
pekről, szórakozásról, melyben 
felhasználhatók korabeli zenék, 
plakátok, személyes fotók is.

Hogyan vedd fel 
a filmet?
Fogadjuk a kamerával felvett 
filmeket is, de elsősorban tele-
fonnal rögzített munkákat vá-
runk. A zsűri az ötletet, a tar-
talmi igényességet és a szemé-

lyességet értékeli majd a pá-
lyaművekben, és nem azt, hogy 
mire képes a technika. Azt sze-
retnénk, hogy ezen a versenyen 
minél többen induljanak, mi-
nél többen érezzék jól magu-
kat, töltsék hasznosan szabad-
idejüket, hogy a beérkező alko-
tások megmutassák a mi Kőbá-
nyánkat.

Milyen hosszú 
legyen a film?
2–10 perc hosszúságú pálya-
munkákat várunk. Nem a hossz 
a lényeg, hanem az, hogy a tör-
ténet kerek legyen.

Fontos:
A beküldött alkotások elején fel 
kell tüntetni a film címét, a vé-

gén a film valamennyi alkotó-
ját. Egy pályázó egy témában 
egy filmmel indulhat, de mind-
két témában küldhet be alko-
tást. A beérkezett pályaműve-
ket rangos zsűri bírálja el té-
mánként és korcsoportonként, 
de a beérkezett pályamunkák 
alapján lehetőség van több díj-
kategória felállítására is. A be-
érkezett pályaművekből ren-
dezzük meg az I. Kőbányai 
Filmszemlét, és lehetőség lesz 
közönségdíj odaítélésére is.

A pályázatok benyújtásával 
kapcsolatos részletek a KÖR-
KULT honlapján a Filmszemle 
menüpon tban érhetők el 2022. 
június 1-től: http://www.korosi.
org/. Tájékoztatás: filmszemle.
kobanya@korosi.org.

HIRDETÉS

Éremeső a Kocsis 
Sportközpontban 
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Gravitáció, Michelangelo, transzcenden
cia, Cziffra György, Vladimir Horowitz. 
Dráfi Kálmán – a pódiumon sétálva vagy 
a zongoránál ülve – kultúrtörténeti pár
huzamokkal és zenefilozófiai utalások
kal tárta fel Liszt Ferenc világát a Mester
akadémia résztvevőinek. A már a kortár
sai által is csodált zeneszerzőt foglalkoz
tatta az ember feletti világ, és a Lisztdíjas 
zongoraművész is hisz abban, hogy a zene 
nem emberi találmány, az univerzumból 
származik, az ember csak használja. Mai 

tudásunk szerint a Földnek valóban van 
hangja, és nyugtatólag hat azokra az álla
tokra, amelyek képesek érzékelni.

Az egyetemi oktató azt is vallja, hogy 
a harmóniák közötti vonzás – a „muzsi
kus gravitáció” – teremti meg a zene üze
netét. De az üzenet a kottából még ak
kor is csak részlegesen dekódolható, ha 
az előadó profi kottaolvasó, amihez per
sze rendkívül pontosan kell ismernie az 
olasz nyelvű zenei utasítások jelentését. 
E téren a növendékeknek akadtak is hiá

nyosságaik. A precíz kottaolvasás 
szükséges, de nem elégséges felté
tel a darab művészi interpretáció
jához. Ahhoz kell a tehetség, a já
téktechnika, az elméleti tudás, és 
időnként egyegy olyan párhuzam 
is, mint a Pietà. Michelangelo re
mekműve lágyságot és melegséget 
áraszt, bár anyaga hideg márvány. 
Horowitz keze a tévéfelvételeken 
olyan, mint egy kőszoboré, még
is ő volt a 20. század egyik legna
gyobb hatású zongoristája – jegy
zi meg Dráfi Kálmán. Hozzáteszi, 
hogy Cziffra kisujja pedig, amely 
a fényt adta egyegy olyan darab

hoz, mint a csengettyű hangját idéző La 
Campanella, „brutálisan erős” volt.

A zenében a kotta a szövegkönyv – az 
írott szöveg – megfelelője, a mű interpre
tációja pedig a színielőadásé, azaz a be
széddel megformált szövegé, hoz egy szín
házi párhuzamot a Zeneakadémia tanára, 
aki maga is szólista volt. Szólistának ké
szül Szaniszló Attila is. A 17 éves fiú Szé
kelyföldön nőtt fel, Székelykeresztúron 
kezdett zongorázni, majd miután „kinőt
te” a helyi zeneiskolát, Marosvásárhelyen 
folytatta tanulmányait. Ma már Budapes
ten él, és a Zeneakadémia Rendkívüli Te
hetségek Képzőjében tanul. Játéka figye
lemkeltő, érezhetően könnyen ta
nul, elég volt neki egyszer el
mondani vagy megmu
tatni az instrukció
kat.

Attilának 
tetszett, 
ahogy 
Dráfi 
tanár 
úr – 
az 

összefüggéseket feltárva – rávezet
te Liszt világára. Így tudtuk meg 
mi is, hogy a giszmollban írt La 
Campanella etűdben a zeneszer
ző „Az ördög hegedűse”, azaz Pa
ganini egyik versenyművének té
máját dolgozta fel. Itt kerül szóba 
Cziffra György kisujja, és azon át a 
Liszt Ferencig visszavezethető pe
dagógiai vonal. Cziffra egyik mes
tere a stílusismeretre nagy hangsúlyt fek
tető KeériSzántó Imre volt, aki a Liszt
növendék Thomán Istvántól tanult. Dráfi 
Kálmán pedig az 1980as években Cziffra 

György zon
go

raakadémiájának volt vendégtanára 
Franciaországban.

A tanár úr dicsérte az idén is a Kroó 
György Zeneiskolában megtartott Mes
terakadémia résztvevőit.  Mint mondta, 
rossz produkciót nem hallott, viszont 
találkozott jó pár, 1415 éves kivételes 

tehetséggel. A kurzus a Cziffra Fesz
tivál része volt. A  rendezvény

sorozat évek óta ápolja itthon 
és külföldön az improviza

tív zongoravirtuóz emlé
két, aki játszott éjsza

kai mulatókban, aki 
megjárta a munka

tábort, és akit ün
nepelt a közön

ség a világ legje
lentősebb kon

certtermei
ben.

Bővebb információ: +36 1 920 6403

A sportesemény
ingyenes!

KIHÍVÁS NAPJA
CHALLENGE DAY

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

2022. MÁJUS 25., SZERDA 9:00-17:00  
Programok az Óhegy parkban
9:00-9:15 Zumba (1-es állomás)
10:00-10:15 Baba-mama torna (2-es állomás)
11:00-11:15 Aerobic (3-as állomás)
10:00-12:00 Buborék- és dartsfoci (4-es állomás)

Folyamatos programok:
büntetőrúgás, büntetődobás, lézerlövészet, futás, petanque, grund golf, közös csapatjáték

Programok a Sportligetben
13:00-13:15 Örömtánc (5-ös állomás)
14:00-14:15 Saját testsúlyos edzés (6-os állomás)
15:00-15:15 Vívás (7-es állomás)
16:00-16:15 Karate (8-as állomás)
15:00-17:00 Buborék- és dartsfoci (9-es állomás)

Folyamatos programok:
büntetőrúgás, büntetődobás, lézerlövészet, futás, petanque, lábtenisz, közös csapatjáték

www.kobanya.hu
facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

www.kobanyasport.hu

„MOZOGJ MINÉL TÖBBET EGY NAP ALATT!”
SPORTESEMÉNYEK KŐBÁNYÁN

A legtöbben az aluljárókban „fellépő” dél
amerikai utcazenészek kezében láttak 
hasonlót, ám az jellemzően dupla soros. 
Az igazi koncertpánsíp, ami amúgy 
görög eredetű népi hangszer, ez
zel szemben egyszerű, mégis 
nehéz úgy fújni, hogy szépen 

formált, kitartott, egységes hangzása le
gyen. Kell hozzá jó tüdő, jó szájizomzat, 

különösen a felülről képzett 
félhangokhoz.

Steve Taylor Szabó 
pánsípművész a mai 

napig néha vitába ke
veredik zenésztár
sakkal, aminek az a 
vége, hogy a kiváló 

hegedűsök és zongo
risták végül egy han

got sem tudnak elővará
zsolni a sípokból. Ő is ké

sőbb lett csak a hangszer rab
ja, azt meg, hogy ne lenne képzett zenész, 
igazán nem lehet rásütni.

Csa ládja tősg yökeres kőbányai, a 
hag yomány szerint a felmenőinek a 
Csősztorony környékén volt szőlőjük. 
Nagyapja, Szabó József tamburás „ban
dájával” a kőbányai vendéglőkben ját
szott a múlt század elején. Ő a Pongrácz 
úton látta meg a napvilágot, a MÁVtele
pen gyerekeskedett. Már korán leültet

ték a zongora mellé. Tanulmányait fuvo
lán végezte, végül klarinéttal és szaxo
fonnal kereste a kenyerét. Alig huszon
évesen Nádas Gáborral muzsikált, majd 
Galambos Lajos zenekarával lépett fel, 
aki egyébként nagybátyja a híres mulatós 
zenésznek. Aztán egy impresszárió 1968
ban Finnországba csábította, így István
ból először Stephan lett, majd Steve. Steve 
Taylor svéd állampolgár.

Már elmúlt negyven, amikor megigézte 
a pánsíp, és már nem volt visszaút. Oda
hagyta az állását és a szórakoztatóipart, 
munkanélküli segélyre ment, és napon
ta órákat gyakorolt a pincében. Genf be 
pendlizett, hogy a „pánsípfőiskolán” ta
nulhasson, ebben akkori, stewardess fe
lesége segítette a kedvezményes vállala
ti repjegyekkel.

A nemzetközi karrier aztán nem vára
tott magára. Főbb állomásai: Svédország, 
Finnország, Németország és az Egye
sült Államokban Texas állam. Reperto
árja a bécsi klasszikusoktól Brahmson át 
a könnyűzenéig terjedt, és persze szere

pel rajta az igazi sláger, a Pacsirta is, ami 
olyan nehéz darab, hogy évekig kellett ta
nulnia.

Már 1976tól fellépett idehaza. Az évek 
múltával egyre inkább a Kada utcai csa
ládi ház lett a bázis, ahol második felesé
gével él. Nagy sikereket aratott Moldo
ván Stefánia, Pitti Katalin mellett, ké
sőbb többször meghívták a Miskolci Ope
rafesztiválra. Négy lemeze is megjelent.

Steve Taylor Szabót 2007ben a sváj
ci Arosa városában a tíz legjobb pánsíp
művész közé választották. Nyolcvana
dik születésnapja alkalmából a Magyar 
Ezüst Érdemkereszttel tüntették ki, és a 
Magyar Művészeti Akadémia is hívta so
raiba.

Nyolcvan felett, mint mondja, lassul az 
iram, de azért még gyakran fellép templo
mokban, fesztiválokon. Az idén is lassan 
betelik a koncertnaptár: augusztus hu
szadikán és karácsonykor már biztosan 
nem ér rá. Tervei szerint a kőbányaiak a 
Szent László Napokon hallhatják a görög 
pásztorok hangszerén játszani.

Zenei tehetségek
nek és az őket kí
sérő Duna Szim
fonikus Zenekar
nak szólt a vas
taps a Kőrösiben. 
A három fiatal ze
nész közül talán 
Takács Dorottya 
izgult a legjobban, 
a Zeneakadémia 
végzős fuvolamű
vésze ugyanis elő
ször lépett fel szó
listaként zeneka
ri kísérettel. Egy 
mára elfeledett, a 
maga korában vi
szont sztárnak számító olasz operaszer
ző, Saverio Mercadante emoll fuvolaver
senyének 1. tételét adta elő.

Hatévesen kezdett zenélni, és amíg 
nem érte végig a normál méretű hang
szert, pikolón, vagyis kisfuvolán ját
szott. A zenei szakközépiskola után nem 
az Akadémiára vezetett rögtön az útja, 
hanem a Műegyetem villamosmérnöki 
karára. De egy év után rájött, hogy szá
mára a zene jelenti az életpályát. Műsza
ki érdeklődése megmaradt, hangtechni
kusként különböző produkciók rögzíté
sében vesz részt, sőt pénzügyi vonalon is 
mozog. És még tanít is a herceghalmi ze
neiskolában.

A csellista Renczés Balázs évek óta az 
Egyesült Királyságban él. A kíváncsi
ság és a szakmai tapasztalatszerzés vit
te külföldre a Zeneakadémia elvégzé
se után, és mint mondta, nagyon élvez
te azt, ahogy Skóciában művészi szabad
ságra nevelték. A pandémia alatt nem

igen voltak fellépései, ezért egy hegedű
művész kollégájával elkezdtek darabo
kat írni skót népzenei alapok felhaszná
lásával. Szerzeményeik különösen az
után lettek keresettek, hogy azokat ját
szotta a BBC Four, vagyis a brit közszol
gálati médium kulturális csatornájának 
rádióadása. Balázs jelenleg a szigetor
szág öt nagy baletttársaságának egyi
kénél, a Birmingham Royal Ballettban 
szólamvezető. Előadóművészként a kot
tára „térképként” tekint, amelyből a ze
nész megértheti a zeneszerző gondola
tait, szándékait. Ugyanakkor azt vall
ja, hogy minden egyes előadás egyedi és 
egyéni, hiszen a darab értelmezésében, 
vagyis abban a folyamatban, amelyben 
az előadó „lefordítja” a művet a közönség 
számára, megjelenik a művész kreativi
tása, személyisége. Balázs interpretálá
sában Csajkovszkij Változatok egy roko
kó témára című darabját hallhatta a kö
zönség a Kőrösiben.

KönyvesTóth Mihályt a kőbányaiak 
jobban ismerik a Tutta Forza szólistá
jaként, mint az Opera zenekarának első 
trombitásaként. A Junior Primadíjas 
művész a Tutta Forza egyik alapítójánál, 
Bakó Rollandnál kezdett zenélni. Egy
kori tanárának ötlete volt a Kőbányáról 
indultam címmel megszervezett hang
verseny, amelyen Mihály Haydn Eszdúr 
trombitaversenyét adta elő.

A három fiatal szólistát a Duna Szim
fonikus Zenekar kísérte, amely kezdi 
magát egyre inkább otthon érezni Kő
bányán. Az  állami hozzájárulás és a 
pályázati források révén működésük 
már 2023 nyaráig biztosított – mondta 
Szklenár Ferenc zenekarvezető. Egyik 
küldetésüknek a fiatalok zenei nevelé
sét tekintik, május elején a Kőrösiben a 
legismertebb magyar daljátékot, a János 
vitézt mutatják be iskolásoknak, június
ban pedig a Szent László Napokon lép
nek fel.

Cziffra György kisujja 
és a csengettyűk fénye 

Mesterakadémia a Kroó György Zeneiskolában Kőbányáról indultak

Már decem
berben úg y 

volt, hogy kö
zösen muzsi

kálnak, de a Co
vidveszély miatt 

akkor a Tutta For
za egyedül lépett fel 

a KÖSZIben. Március 
18án tapsolhatott végre 

a közönség a kőbányai ko
molyzenei „sztárcsapat” és a 

Parafónia zenekar estjén.
A  Parafónia és bázisszervezete, 

„A  zene mindenkié” Egyesület immár 
25 éves múltra tekint vissza. Vető Anna 
gyógypedagógus akkor adaptálta a ma
gyar értelmi sérült fiatalok számára kifej
lesztett német eredetű, úgynevezett szí
neskottarendszert. Az ütőhangszerek 
és húrosok megszólaltatása úgy történik, 
hogy a kottán ugyanazok a színek jelölik 
a hangokat, mint ahogy a xilofon és a me
tallofon felületén, illetve a citerák, lantok 
bundjain. A zenészek mellett ül a segítő, 
aki pálcával mutatja, hogy éppen melyik 
hang van soron.

Fabényi Réka karnagy elmondta, hogy 
hosszú út vezetett a néhány népdaltól odá
ig, hogy ma már többórányi zenei anyagot 
tartalmaz a repertoár. Az értelmi sérült 
fiatalok évek alatt tanulták meg, hogyan 
kell megfelelő sebességgel, illetve hango
sabban vagy csendesebben játszani. Ma 
már bátran választanak a zeneművek kö
zül. Bach, Mozart, Csajkovszkij és Bartók 
sem lehet akadály, és erről a KÖSZI közön
sége is meggyőződhetett.

Lehet, hogy nem mindig pontos a hang 
és az ütem, de az előadáson átjön a zené
hez kapcsolódó különleges viszony, amit 
az igazi zeneértők is éreznek és élveznek. 

Nemhiába járják Európát és az országot. 
Fellépnek profikkal is, mint amilyen pél
dául a Fesztiválzenekar vagy a MÁV Szim
fonikusok. Ősszel Miklósa Erikával és Ba
lázs Jánossal lesz közös produkciójuk.

A Tutta Forzával a szorosabb kapcsolat 
egy kapolcsi fellépés alkalmával kezdő
dött, amikor hiányzott egy „pálcás” em
ber, ezért Bakó Rolland zenekarvezető be
ugrott segíteni. A karnagy ottragadt, a ze
nekarok közös fellépése pedig ma már tel
jesen természetes dolog. Aki a mostaniról 
lemaradt, az biztos lehet benne, hogy lesz 
jövőre is!

Színek 
és hangok

Együtt koncertezett a 
Tutta Forza és Parafónia

Kitüntetés
a magyar blues királyának

Ezüst Érdemkeresztet kapott 
Steve Taylor Szabó pánsípművész

Deák Bill Gyula, a magyar blues kőbányai királya vehette át idén a Magyar Érdem-
rend tisztikeresztjét Kásler Miklós emberierőforrás-minisztertől. A kitüntetés-

sel a magyar könnyűzenei életet gazdagító előadóművészi pályáját, a ma-
gyar blues ikonikus alakjaként elért sikereit, évtizedek óta töretle-

nül népszerű és máig aktív művészi tevékenységét ismerték el. 
Az énekes a március 15-én rendezett kitüntetésátadón 

betegsége miatt nem tudott részt venni, ezért 
került sor áprilisban az átadásra.

HIRDETÉS
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Az áprilisi rejtvény fősorai Deák Bill Gyula, a magyar blues királya egy gondolatát  rejtik. 
HIRDETÉS
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Kié a legjobb kőbányai halászlé?
HALÁSZLÉFŐZŐ VERSENY

2022. MÁJUS 1. ÓHEGY PARK

KŐBÁNYA

HalmajálisHalmajális
10:00
22:00

12
IDÉN IS BEMUTATJA

INGYENES RENDEZVÉNY

PROGRAMOK EGÉSZ NAP:
Főzőverseny  I  vidámpark  I  Herman Ottó Vándortanösvény halas és vizes játékai  I  drágakő vadászat  I  HappyCopter helikopter szimulátor 

Szegedi halászlé  I  lacikonyha  I  retró rétes  I  lángos, fagyi,  I  kürtöskalács  I  vattacukor  I  borterasz  I  házi sörök  I  pálinkaház

Ezer literes üstben fő a halászlé!

Fővédnök: D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere

10:00 Ünnepélyes megnyitó
D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere

10:10 Disney-show 
A Pannonhalmi Béla Baptista Általános Iskola
Gyöngyhalász Művészeti Stúdiójának műsora 

11:30 Kolompos mulatság
A Kolompos Együttes koncertje gyerekeknek

14:00 Eredményhirdetés, díjátadás
14:30 - 15:00 Táncbemutatók a
Salsa Mojito Tánciskolával 

16:00  Legenda Band koncert
18:00  Pink & The Panthers koncert

20:00 Best of Geszti
Geszti Péter koncertje 

PROGRAMOK A SZÍNPADON:

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat   I   www.korosi.org  

Írott, festett, 
ragasztott, 
egyszínű, 
többszínű 
– volt mit 
csodálni 
idén a KÖ-
S Z I  e l ő t -
ti húsvéti to-
já sfá n. A  kis 
eperfára a tava-
lyi tojásmennyiség 
kétszerese került fel a húsvé-
ti hétvégére, családok, gyere-

kek, felnőttek 
művei t et-
ték szebbé, 
vidámab-
bá az ünne-
pet. A tojá-

sok ráadá-
sul megma-

radnak, azo-
kat ug ya nis a 

Kőrösi munkatár-
sai bedobozolják, hogy 

jövőre újra díszként szolgálja-
nak. 

Szabadságharcos 
„emlékezetszilánkok” 

Viaszhengertől a Görgei-portéig: 1848 kőbányai kötődései 

„A kormányrúdnál állt egy iz-
mos, herkulesi alak […], ezren 
és ezren hallották e nevet mint 
szabadulásuk jelszavát hang-
zani” – írja a mítoszteremtő 
Jókai a Kárpáthy Zoltánban 
a pusztító pesti árvíz mentési 
munkálatainak hőséről. Wes-
selényi báró, és ezt már ő je-
gyezte fel naplójában, 1838. 
március 14-én reggel Havas 
J. tanácsossal ült ladikba. Ő 
a kőből épült belvárosi palo-
ták helyett a Ferencváros sze-
gények lakta vályogházaihoz 
sietett volna, de Havas J. in-
kább szenátorról szenátorra 
evezett.

Havas J. nem más volt, mint 
Havas József, Pest város ta-
nácsosa, kinek Kőbányán volt 
külföldi mintájú agrárgazda-
sága méhészettel, tehenészet-
tel, selyemhernyó-tenyészet-
tel, szőlészettel és konyakgyár-
ral. Széchenyi bizalmasaként 
az első magyar kormány Köz-
munka és Közlekedési Minisz-
tériumában vezető tisztséget 
töltött be. Egy másik kőbányai 
birtokos egy másik magyar mi-
niszter pártfogoltjaként kapott 
állami feladatot az 1848–49-
es függetlenségi harc idősza-
kában: Zsivora György, akinek 
a Rákos mentén voltak földjei. 

Deák Ferenccel 
eg y üt t „ü g y-
védbojtárko-
dott”, az igaz-
ságügyi tárca 
vezetője ezért 
nevezhette ki 
az ország egyik 
legfőbb gazda-
sági bírájává a 
Hétszemélyes 
Táblára.

A   f o r r a d a -
lom „tisztasá-
gára” pedig egy 
harmadik kő-
bányai birtokos 
vigyázott már-
cius 15-e után. 
Rottenbiller Lipótot Pest al-
polgármestereként válasz-
tották be a közcsendi bizott-
mányba, amelynek feladata a 
zavargások megelőzése volt. 
Landerer Lajos és Heckenast 
Gusztáv nélkül a 12 pont nem 
került volna nyomdába – a le-
genda szerint a márciusi ifjak-
nak Landerer súgta oda, hogy 
a cenzúrát úgy kerülhetik meg, 
ha a nép nevében lefoglalják az 
egyik gépet.

Verbai Lajosnak a nyomdá-
szokról is van egy kevéssé is-
mert története. Kőbányán bo-
rospincéket béreltek, de a bor-

keres-
kedelemre ráfizettek. ’49-ben 
pedig felvásároltak egy na-
gyobb szállítmány ócska re-
zet, hogy azt eladják a függet-
lenedő Magyarország pénz-
verdéjének. Bár Kossuth a Pes-
ti Hírlap szerkesztőjeként nem 
szívelte a lapot kiadó párost, a 
szabadságharc alatt az ő szak-
értelmükre bízta a Kossuth-
bankók nyomtatását.

És ha már Kossuth és a Pes-
ti Hírlap: 1847 augusztusában 
az újság címlapon hozta a szol-
noki vasút kőbányai szakaszá-
nak átadását. A szerző gúnyo-
san jegyzi meg, hogy a vasútál-

lomástól fél órát kellett gyalo-
golni a felforrósodott homok-
ban a pincesoron formálódó 
mulatónegyedig. A  kocsmai 
kínálatra azonban a lap sem 
panaszkodott, ahogy fogal-
maztak, „a kősziklák közé szo-
rított sörhordók varázs gyor-
sasággal ürültek”.

„Kossuth Lajost egészen 
elragadta a furfangos talál-
mány ” – írta ug yancsak a 
Pesti Hírlap jó negyven évvel 
később, 1890 októberében. 
Aradon akkor avatták fel a 
vértanúk emlékművét, az ün-
nepségre a száműzetésben 
élő Kossuth fonográfra rög-
zített üzenetet küldött. A vi-
aszhengerekről a későbbiek-
ben megfeledkeztek, mígnem 
egy kőbányai református lel-
kész, a rádiósként is dolgozó 
Hegyi-Füstös István újra rá-
juk talált az Országos Széché-
nyi Könyvtár zeneműtárá-
ban. A megrongálódott hang-
anyagot, amennyire lehetett, 
restaurálták, magnószalag-

ra rögzítették, 
vég ü l k i sle -
mez formájá-
ban 1977-ben 
kiadták.

A  Kossut h 
által kezdet-
b e n  n a g y r a 
tartott, majd a 
világosi fegy-
verletétel után 
árulónak bé-
lyegzett, ere-
d e t i l e g  k é -
m i k u s  G ör -
gei Artúr a ki-
egyezés után a 
Drasche Tég-

lagyárban volt vezérigazga-
tó. Az első, mindössze 31 centi 
magas portrét a szintén kőbá-
nyai kötődésű Kisfaludi Strobl 
Zsigmond készítette róla, a 
szobrász nagy gonddal min-
tázta a márványba a tábornok 
koponyáján lévő kardvágást.

Az első magyar miniszter-
elnök, Batthyány Lajos mártí-
romságára emlékeztető örök-
mécsest a kőbányai Magyar 
Fém és Lámpaárugyár szak-
emberei állították fel a he-
lyén a belvárosban. Széchenyi 
munkásságának tudományos 
igényű feldolgozását a Szent 
László Gimnázium, ahogy ak-
kor hívták, a X. Kerületi Álla-
mi Főgimnázium első igazga-
tója, Viszota Gyula kezdte el 
az 1900-as évek elején – em-
lített még egy szálat Verbai 
Lajos. A Helytörténeti Gyűj-
temény adatai szerint Kőbá-
nyán jelenleg 27 olyan utca 
van, amelynek elnevezése kö-
tődik az 1848–49-es szabad-
ságharchoz.

„Kis pénz, kis foci, nagy pénz, nagy foci” – hangzik azon-
nal a válasz a kérdésre a Kőrösi Kulturális Központ ügyve-
zetőjétől, amikor arról érdeklődünk, melyik a kedvenc Hofi 
Géza-idézete. A kérdés nem véletlen, hiszen a Kőrösi kari-
katúrakiállítással tisztelgett az ország egykori legnépsze-
rűbb, legszeretettebb humoristája, Kőbánya díszpolgára 
előtt, aki ép-
p en 2 0  éve, 
2002. április 
10 -én huny t 
el. A  kulturá-
lis központban 
a Hofi születé-
sének 80.  év-
fordulójára 
készített kari-
katúrák ápri-
lis végéig vol-
tak megtekint-
hetők. 

Teli tojásfa

Kiállítással emlékeztek Kiállítással emlékeztek 
a népszerű humoristáraa népszerű humoristára

Fotó: OSZK Zeneműtár
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Kicsit hűvös és szeles, de napsütéses 
időben zajlott le a járvány miatti két-
éves kihagyás után idén újra megszer-
vezett Isaszegi Kerékpáros Emléktúra. 
A Kőbányai Torna Club szervezésében, 
a Vuelta Sportiroda közreműködésével 
és a Kőbányai Önkormányzat támoga-
tásával megvalósuló eseményre mint-
egy kétszázan neveztek.

Nemcsak Kőbányáról jöttek, a szom-
szédos kerületekből is érkeztek in-
dulók, egy idősebb házaspár példá-
ul Zuglóból csatlakozott. Mint mesél-
ték, a kerékpárt napi szinten használ-
ják, így szívesen csatlakoznak a kő-
bányai biciklis eseményekhez. A tú-
rán a balatonlellei nyaralóban elszál-

lásolt kárpátaljai gyerekek egy része is 
részt vett.

A rajtot Radványi Gábor alpolgármes-
ter indította, aki maga is nyeregbe pat-
tant. Rövid nyitóbeszédében arra emlé-
keztetett, a Kőbányai Önkormányzat, 
mondhatni, biciklis paradicsom főváro-
si szinten, hiszen folyamatosan fejlesz-
tik a kerékpáros infrastruktúrát, de ta-
valy adták át például az új pumpapályát 
és itt kap helyet a velodrom is.

A túrázók rendőri és motoros felveze-
téssel, illetve kísérettel biciklizték vé-
gig a hatvan kilométeres távot, amely a 
„Mozdulj Kőbánya!” programsorozat ré-
sze, és az 1849. április 6-ai isaszegi csa-
tának állít emléket. 

„Kőbányai unikum”

Júliusban átadhatják Magyarország első fedett kerékpáros pályájátJúliusban átadhatják Magyarország első fedett kerékpáros pályáját

Bár a velodrom formája a helyszínen 
is jól kivehető, a kép látványosabb, ha 
az ember felkapaszkodik a Kőbányai 
Torna Club Hangár utcai bázisa és a 
Sportliget között húzódó dombocská-
ra. Néhány paraméter a 4500 négy-
zetméter alapterületű sátorcsarnok-
ról: a váz egyedi gyártású, alumínium-
ötvözetből készített elemekből áll, az 
építmény stabilitását feszített sod-
ronykötelekből álló, andráskeresztet 
formáló rácsok és a tetőszerkezetet 
alátámasztó acél zártszelvények fo-
kozzák. A tetőt dupla rétegű, légpár-
nás ponyvával borítják, a ventilátor-
ral befújt levegő szigetelésként funk-
cionál majd.

A velodrom köré hatalmas gödröket 
ásnak, nem egyet, hanem tízet. Ezek-
be kerülnek a műanyag rekeszekhez 
hasonló elemekből összeállított szik-
kasztóblokkok, amelyekből a hajszál-
csövesség révén felfelé, lefelé és ol-
dalirányba is elszivároghat az esővíz. 
A sátorcsarnokok esetében ugyanis az 
egyik legnagyobb kihívást a csapadék 
összegyűjtése, majd elvezetése jelenti. 

A kőbányai velodromot „betonvályú” 
öleli körbe, amelyből az esővíz, illetve 
a hólé csöveken jut el a szikkasztók-
ba. „Egy családi ház árát építettük be 
a földbe” – mondja Eisenkrammer Ká-
roly. A velodromot az állam beruházá-
si ügynökségének műszaki felügyelete 
mellett az egykori olimpikon kerékpá-
rozó cége építteti, és üzemelteti majd 
legalább 15 évig. A létesítmény lelkét 
a fa alkatrészekből összeállított pálya 
adja, amelynek magassága a kanya-
rokban – a megfelelő dőlésszög elérése 
érdekében – 4-5 méter között alakul.

Bár a kőbányai velodromon verse-
nyek is rendezhetők, az élsportot és 
az utánpótlást elsősorban edzőpá-
lyaként szolgálja. De közcélú rendel-
tetést is kap, a csarnok közepén lévő, 
nagyjából 30 x 50 méteres területen, 
amelyet műanyag palánk és biztonsá-
gi sáv választ majd el a „köröző kerék-
párosoktól”, biciklis oktatóközpont, 
ritmikus gimnasztika (RG) részleg 
és talán röplabdapálya is helyet kap 
– hangsúlyozza Eisenkrammer Ká-
roly. Noha maga a sátor nem lesz fű-

tött, elképzelhető, hogy az egyik RG 
szőnyeg „sátor lesz a sátorban”. Vagy-
is körbeponyvázzák, hogy gazdaságo-
san lehessen kifűteni. A multifunkci-

ós létesítménynek július 5-éig kell el-
készülnie, kivitelezése nettó 600 mil-
lió forintba kerül, a beruházás költsé-
geit állami támogatásból fedezik. 

A Kőbánya Cycling Team (a Kőbányai 
Torna Club kerékpáros szakosztálya) 
Csengői Bálint, Lovassy Patrik Ró-
meó és Szalontay Sándor személyében 
nemzetközi szinten is jegyzett pálya-
kerékpárosokat foglalkoztat. A klub 
utánpótláskorú versenyzői az ország-
úti, a mountain bike és a cyclo-cross 
szakágban is igen eredményesek. Spe-
cziár Viktor és Soós Tamás tanítvá-
nyai a legtöbb versenyen dobogós he-
lyezéseket érnek el. Közülük legutóbb 
a 17 éves Pollner Balázs lépett szintet, 
aki idén tavasztól az EOLO-Kometa 
profi országúti kerékpárcsapat szí-
neit erősíti (mountain bike-ban 
továbbra is Kőbányán verse-
nyez). A spanyol klubot Al-
bert Contador alapította, a 
sportág klasszisa azon keve-
sek egyike, akik megnyerték 
mind a három nagy viadalt: 
a Giro d’Italiát, a Tour de 
France-t és a Vuelta 
Espagnát.

Az olasz kör-
verseny, ame-
lyen Pollner 
B a l á z s  új 

csapatából is megmérettetik magu-
kat a nagyok, idén Magyarországról 
startol. A világ legjobbjai május 6-án 
indulnak Budapestről Székesfehérvár 
érintésével Visegrádra. A 195 kilomé-
teres távot másnap egy 9 kilométe-
res időfutam követi a fővároson belül. 
A harmadik napon a mezőny Kapos-
váron kezd, majd Nagykanizsán át Ba-
latonfüreden zár 200 kilométer meg-
tétele után. Magyarországról a világ-
elit Szicíliába utazik, hogy onnan foly-
tassa a háromhetes körversenyt.

Két nappal a Giro d’Italia Gran-
de Partenzát követően kezdő-

dik a közel 100 éves Tour de 
Hongrie. A Giro 22 csapatá-
ból 15 indul a magyar kör-

versenyen – természetesen 
más versenyzőkkel. A  me-

zőny nálunk lesz a legerősebb 
a hasonló kategóriájú viadalok 

közül a világon. Sőt, a sprin-
terek mezőnye erősebb lesz, 

mint a Girón, mivel számuk-
ra a Tour de Hongrie a jú-

liusban kezdődő Tour de 
France felkészülési ver-
senyét jelenti.

A futóesemény ingyenes!

Nevezési díj nincs, de helyszíni regisztráció szükséges.
Helyszíni regisztráció: 8:00 órától 16:30 óráig

A sporteseményen azok vehetnek részt, akik nevezéssel és rajtszámmal rendelkeznek. Egy 
résztvevő bármennyit futhat vagy gyalogolhat, többször is visszatérhet a nap folyamán.                
A chippel ellátott, gumírozott rajtszám átvétele 1000 Ft kaució ellenében történik, amelyet a 
rajtszám leadásakor visszakap a futó.

Nemcsak az egyéni teljesítmény a lényeg, hanem a valamennyi futó vagy 
gyalogló által a nyolc óra alatt összesen megtett kilométerek száma.

A rendezvény célja: játékos vetélkedő a települések versenyében részt vevő 
15 helyszín között a legtöbb kilométer megtétele érdekében.

Időpont: 2022. május 21.
szombat 9:00-17:00 óra
Helyszín: Kőbánya, Sportliget

FUSS A VÁROSODÉRT ÉS EGY JÓTÉKONY CÉLÉRT!
Az Országos Futópálya-építési Program futóköreinek eseménye.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat
www.kobanyasport.hu

FUTÓKÖRÖK NAPJA
2022

Túra két keréken

HIRDETÉS

Beletekert 
a  kőbányai 
bringás

Fotó: Tour de Hongrie 2021, Facebook
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